
دن
مع

ار 
زگ

رو
س: 

عک
www.Madandaily.comسه شنبه   9 دی 1399  14 جمادی الاول 1442   29 دسامبر 2020  سال سوم  شماره 521  8صفحه  قیمت 2000 تومان

رسالت منطقه ویژه خلیج فارس 
در توسعه صنعت فولاد

منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس، 
با امکانات و زیرساخت هایی که فراهم کرده، به محلی امن 
برای س��رمایه گذاری صنعت فولاد تبدیل شده است و این 
امر را می توان در طرح های توس��عه و اهداف بلندمدت در 
نظر گرفته شده برای این منطقه مشاهده کرد. طبق برنامه، 
قرار است تولید ۱۰ میلیون تن فولاد در این منطقه در افق 

۱۴۰۴ کشور محقق شود... 4 3
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 چشم طمع 3 کشور
 به اکتشاف در قطب شمال
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بازار طلسم شده 
فولاد

 فرصت های طلایی
 برای رونق اقتصاد

 گرانی در کمین
 بازار سیمان

منافع صنعتی و سیاس��ی کش��ورهای چین، 
امریکا و روسیه در قطب شمال احتمالا در دهه 
آینده افزای��ش خواهد یافت و ه��ر یک از آنها 
برنامه ها، پیشنهادها و سیاست های رقابتی خود 
را ب��ه منظور انجام عملیات اکتش��افاتی، به کار 

خواهند بست...

شرکت گاز بار دیگر، گاز بزرگ ترین کارخانه 
س��یمان تهران کرد. به اعتق��اد رئیس اتحادیه 
فروش��ندگان مصالح س��اختمانی، ادامه توقف 
کار این کارخانه باعث گرانی س��یمان می شود. 

شرکت گاز هفته قبل در اقدامی عجیب...

 شوک پادزهر کرونا 
به فولاد

حوزه معدن خلأهای 
قانونی دارد

فولاد در پیچ و خم بروکراسی
اماواگرهای ثبت اطلاعات فولاد در سامانه جامع تجارت 

علی محمدی جوآبادی  
کارشناس معدن 

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

باتوج��ه ب��ه توانمندی ه��ای کش��ورمان باید 
گفت طلا یک فلز اس��تراتژیک به شمار می رود 
و افزای��ش ذخایر آن هدف ملی و پش��توانه ای  
برای اقتصاد کش��ور اس��ت. از آنجایی  که ایران 
جزو کشورهای با ظرفیت برای این ماده معدنی 
شناخته ش��ده، در صورت رعایت استانداردهای 
اکتشافی و دس��تورالعمل ها افزایش ذخایر طلا 
تا یک هزار تن قابل پیش بینی اس��ت. تاریخچه 
فعالیت های اکتش��افی در ح��وزه طلا به  حدود 
۲۵ س��ال پیش بازمی گردد. ب��ا انجام مطالعات 
ژئوش��یمیایی ناحیه ای در محور سمنان-تربت 
حیدریه تعدادی محدوده  طلا شناسایی و معرفی 
ش��دند. این مطالع��ات با مش��ارکت و همکاری 
سازمان زمین شناس��ی ایالت جیانگ سی چین 
انجام ش��د. در آن سال ها ش��رکت های خارجی 
همچون بی اچ ب��ی، ریوتینتو، انگل��و و نرماندی 
در مناطق موته، زرش��وران، آق دره و داشکسن 
در پروژه های اکتش��افی فعالیت داشتند و باعث 
شد فرصت مناسبی برای کسب تجربه و ارتقای 
دانش فنی اکتش��اف طلا کارشناسان اکتشافی 
سازمان زمین شناسی فراهم شود. براساس آمار 
جهانی در س��ال ۲۰۱۸ می��لادی تولید طلا در 
کشور در حدود ۷.۶ تن بوده که امروز این عدد 

به حدود ۱۱تن رسیده است. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
ذخایر قطعی و احتمالی شناسایی شده ایران در 
ح��ال  حاضر بالغ بر ۲۷۰ تن اس��ت که حدود ۰.۶ 

درصد ذخایر جهان را شامل می شود.
 در واقع س��هم تولید ط��ای ایران حدود ۰.۲۳ 

درصد طای جهانی است. 
معادن طای زرش��وران، داشکسن و آق دره در 
کاس جهان��ی قرار دارن��د و ذخیره آنه��ا بالغ بر 

۱۰۰تن است.
 همچنین باید گفت ۱۱ تن طا در کردستان در 

نزدیکی سقز کشف شده است.
 با انج��ام مطالعات موضوعی اکتش��اف طا در 
چارچوب طرح اکتش��اف سراس��ری نی��ز ۱۴ زون 
طادار در اس��تان های مختلف کش��ور شناسایی و 

معرفی شده است. 
و  زمین شناس��ی  س��ازمان  اقدام��ات  درب��اره 
اکتشافات معدنی کش��ور برای توسعه معادن طا 
باید گفت ای��ن مجموعه تاکنون برای ۳۰ تن طا 
در ۸ محدوده گواهی کش��ف صادر و آنها را مطابق 
مق��ررات به بخش های دولت��ی و خصوصی واگذار 

کرده است. 
همچنین برای ۴۰ تن طا در۲۰ محدوده دیگر 

گواهی کشف صادر شده است. 
سازمان زمین شناسی باتوجه به تهیه اطلس مواد 
معدنی براس��اس تلفیق نقشه های یک صدهزارم با 
نقش��ه متال��وژی ای��ران، می توان��د محدوده های 
امیدبخ��ش را اولویت بن��دی و با انج��ام مطالعات 
اکتشافی محدوده های ظرفیت دار طا را مشخص 

کند. 
این سازمان می تواند این محدوده ها را به بخش 
خصوصی به منظور تش��ویق س��رمایه گذاری برای 
کشف ذخایر جدید طبق ضوابط و مقررات قانونی 

واگذار کند. 
باتوجه ب��ه ذخایر بالقوه موج��ود و فعالیت های 
اکتش��افی ط��ا و معدن��کاری باید گف��ت میزان 
موفقیت در ای��ن حوزه وضعیت مطلوبی دارد، این 
در حالی اس��ت که در صورت ارتقای دانش فنی و 
فراگیری تخصص  و مهارت  کافی و همچنین انجام 
س��رمایه گذاری های بیش��تر در این حوزه شرایط 

خوب و امیدوارکننده ای پیش رو داریم. 
متاسفانه به دلیل نبود متولی مشخص، هر کدام 
از ارگان های دولتی، خصولتی و خصوصی فعال در 
این حوزه به طور مس��تقل عمل می کنند و نظارت 

جدی بر عملکرد آنها وجود ندارد. 
برای توسعه اکتشاف در این حوزه شناخت تیپ 
کانس��ار، آش��نایی کامل با روش های نمونه گیری 
نمونه ه��ا، دق��ت و صح��ت  آماده س��ازی  ط��ا، 
دس��تگاه های آنالی��ز نمون��ه، تس��ت های فرآوری 
در مقی��اس آزمایش��گاهی و پایل��وت و مطالعات 
 کانی شناس��ی از اصول اساس��ی اکتش��اف در این 

حوزه است. 
باید گزارش ها براساس ضوابط و دستورالعمل های 

بین المللی تهیه شود.
البته به علت ضعف نظارت ممکن اس��ت به این 
دستورالعمل ها و ضوابط توجهی نشود. چالش مهم 
در زمینه صدور گواهی کشف محدودیت اعتبارات 

است.
 اغل��ب ماحظه می ش��ود حفاری ه��ا به صورت 
حداقلی اس��ت. لازم اس��ت ابعاد کانس��ار با انجام 
حفاری های بیش��تر و متراکم تر بررس��ی ش��ود تا 
ش��کل گس��ترش ماده معدنی در عمق مشخص و 

میزان عیار و تناژ آن به دقت محاسبه شود. 
سیاس��ت دول��ت بر این اص��ل ق��رار گرفته که 
حداکثر تاش برای واگذاری ها به بخش خصوصی 

انجام شود.
 باید زمین��ه ورود ش��رکت های تخصصی برای 
توسعه اکتش��اف فراهم ش��ود. همچنین با فراهم 
کردن ش��رایط مناسب، حداکثر تاش برای جذب 
شرکت های خارجی متخصص و باتجربه در زمینه 

اکتشاف طا انجام شود.
پیش��نهاد می ش��ود ب��رای رف��ع موانع توس��عه 
اکتشاف طا در ایران دس��ت به اصاح ساختارها 
زد. اتخ��اذ سیاس��ت های واح��د و ش��فاف ب��رای 
واگذاری محدوده ها با ش��رایط مس��اوی و یکسان 
ب��ه بخش های دولتی، خصولت��ی و خصوصی باید 

موردتوجه قرار گیرد.
 ایج��اد زیرس��اخت هایی از قبی��ل حمل ونق��ل 
ج��اده ای و ریلی و تامین ان��رژی و آب در مناطق 
محروم و دورافتاده کش��ور ب��ا بودجه های عمرانی 
ی��ا جاری کش��ور به منظور جذب س��رمایه گذاران 
داخل��ی و خارجی با هدف توس��عه بخش معدن، 
 توس��عه ش��هری و ایجاد اش��تغال از دیگ��ر موارد

 ضروری است.

رئیس اتاق بازرگان��ی ایران و هند گفت: هند یکی از 
کش��ورهایی است که می تواند مقصد کالاهای صادراتی 
کش��ورمان در بخ��ش غیرنفت��ی و به وی��ژه کالاهایی 
مث��ل فولاد باش��د، ب��ا اینکه هن��د یک��ی از بزرگترین 
تولیدکنندگان فولاد جهان است ولی می تواند برخی از 

نیازهای خود را از طریق ایران تامین کند.
ابراهی��م جمیل��ی در گفت وگو ب��ا ایراس��ین درباره 
صادرات غیرنفتی به هند گفت: متاسفانه شرایط تحریم 
باعث کندی کار ش��ده اس��ت و ما در صدد این هستیم 
که برای رفع این مشکل شیوه تهاتر را در پیش بگیریم 
و اگر موفق به این کار شویم می توانیم بگوییم یک خیز 
خوبی را در بخش صادرات به این کشور خواهیم داشت.
جمیلی به کالاهای مهمی که به هند صادر می ش��ود 
پرداخ��ت اش��اره ک��رد و گفت: م��ا عاوه ب��ر صادرات 
محصولات معدنی مثل مس، آهن اس��فنجی، آلومینیوم 
و فولاد به هند، یکی از تامین کنندگان اصلی این کشور 
در زمینه محصولات پتروش��یمی هس��تیم و همچنین 
ظرفی��ت خوبی در زمینه صادرات خش��کبار، میوه های 
ت��ازه و قیر وج��ود دارد و ما خیلی خ��وب می توانیم به 
نیازه��ای این کش��ور پهناور در زمینه صادرات پاس��خ 
دهیم. وی در ادامه اف��زود: تحریم ها و موضوعاتی مثل 
تصویب نش��دن FATF مشکات و محدودیت هایی را 
به وجود آورده و این فشارها و محدودیت ها تاثیر منفی 
در س��طح مبادلات دو کش��ور گذاشته است، اما ما باید 

راه های جدیدی پیدا کنیم که این محدودیت ها را کمتر 
داشته باشیم.

جمیلی به بحران کرونا هم اش��اره کرد و افزود: قطعا 
بحران کرونا باعث کم ش��دن ارتباطات و س��طح روابط 
کشورها ش��ده اس��ت و هم هند از نظر فراگیری کرونا 
تحت فشار اس��ت و هم ایران و به طبع محدودیت های 
کرون��ا در کاهش مب��ادلات تاثیرگذار بوده اس��ت و ما 
امیدواریم این محدودیت های کرونا هرچه زودتر کاهش 

پیدا کند تا بتوانیم ارتباطات را گسترش دهیم.
ش��ایان ذکر اس��ت برپایه آمارهای گمرک جمهوری 
اس��امی ایران در دوره هش��ت ماهه امسال هند حدود 
۴۵۱ میلیون دلار از ایران کالاهای غیر نفتی خریداری 
کرده است که س��هم نخست آن مربوط کاتد و قطعات 
کات��د از مس تصفیه ش��ده با ۱۴.۵ درصد بوده اس��ت. 
هندی ها در این دوره محصولات آهن اسفنجی با خلوص 
۹۹.۹۴ درص��د آهن ب��ه وزن ۱۰۹.۹ هزار تن به ارزش 
۲۱.۴ میلیون دلار ب��ا میانگین نرخ هرتن ۱۹۵ دلار از 
ایران خری��داری کردند که س��هم ۴.۸ درصدی از کل 
صادرات به این کش��ور را به خود اختصاص داده است. 
همچنی��ن بازرگانان هندی در دوره این گزارش بالغ بر 
۱۵.۵ میلیون دلار آلومینیوم کارنشده از ایران خریداری 
کردند که س��هم ۳.۵ درص��د از کل واردات غیرنفتی از 
کشورمان را شامل شد که در فهرست خرید این کشور 

جایگاه دهم را دارد.

عض��و هیات نماین��دگان ات��اق بازرگانی ایران گف��ت: پذیرش 
سازوکارهای مالی و استانداردهای جهانی هزینه ها را برای صنایع 

فولادی و معدنی به حداقل می رساند.
عباس آرگون در گفت وگو با ایراس��ین با اش��اره به اینکه بخش 
عم��ده ارزآوری کش��ور از ص��ادرات فولاد و م��واد معدنی تامین 
می شود گفت: اکنون که موضوع بررسی مجدد FATF در دستور 
کار کش��ور قرار گرفته باید این فرصت را به صادرکنندگان بدهیم 
که در فضایی کم هزینه تر و رقابتی تر تولیدات خود را صادر کنند.

وی با بیان اینکه بیش��تر کش��ورها این سازو کار مالی و قواعد و 
اس��تانداردهای آن را پذیرفته ان��د ادامه داد: ما نیز اگر بخواهیم با 
جامعه جهانی مراوده داش��ته باشیم ناگزیر از پذیرفتن این قواعد 

هستیم.
عض��و هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با اش��اره به دیدگاه 
عده ای ب��ا این عنوان که اکنون که در ش��رایط تحریم هس��تیم 
پذی��رشFATF در این ش��رایط هیچ فایده ای ن��دارد ادامه داد: 
ش��اید اکنون پذیرش این قاعده بین المللی راهگشا نباشد، اما اگر 
تحریم ها برداش��ته شود و این س��ازو کار مالی را نپذیرفته باشیم 
ارتباط ما با نظام بانکی دنیا اصاح ش��دنی نیست و نمی توانیم با 

بانک های جهانی رابطه داشته باشیم.
آرگون تس��ریع در ش��یوه انتقال پول را از دیگر نتایج پذیرش 
قواعد جهانی برای بخش اقتصادی کش��ور به ویژه حوزه صادرات 
دانس��ت و گفت: اگر می خواهیم با جامع��ه جهانی کار کنیم باید 
مناف��ع آنها را ب��ه منافع خودمان گره بزنیم، زی��را در این صورت 

است که می توان راحت تر کارها را پیش برد.

 وی با اش��اره ب��ه اینکه پذیرش FATF به ش��فافیت امور در 
داخل کش��ور نیز کم��ک می کند گفت: م��ا نمی توانیم در بخش 

اقتصادی به صورت جزیره ای عمل کنیم.
وی ب��ا تاکید ب��ر اینک��ه در صورت پذی��رش اس��تانداردهای 
جهان��ی، هزینه ه��ا برای صنایع ف��ولادی و معدنی ک��ه در حوزه 
ص��ادرات نقش آفرین هس��تند به حداقل می رس��د ادامه داد: این 
صنای��ع می توانند ب��ا بانک های درج��ه یک دنیا ارتب��اط بگیرند 
 و ش��یوه های انتقال پول را در مس��یر و جریانی آس��ان تر تجربه 

کنند.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران دسترس��ی به منابع 
ارزی را از دیگ��ر مزیت ه��ای پذیرش FATF دانس��ت و افزود: 
تحریم ها و نپذیرفتن اس��تانداردهای جهانی موجب شده نتوانیم 
به منابع ارزی مان دسترس��ی داشته باشیم و با پذیرش آن قطعا 

شرایط اقتصادی بهبود می یابد.
وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه در نهایت اگر هم این لایحه در کش��ور 
پذیرفته نشود می توانیم از کانال های دیگر نیازهای کشور را تامین 
و مش��کات را حل کنیم گفت: البته هزینه های آن برای کش��ور 
بس��یار زیاد خواهد بود و با پذیرش FATF می توان بدون هزینه 

و یا با هزینه کمتر کارها را انجام داد.
آرگ��ون با بیان اینکه با نپذیرفت��ن FATF فعالیت ها از حیطه 
اقتصادی بودن خارج می ش��ود افزود: برای مثال صنایع فولاد در 
ح��وزه صادرات بازاره��ای بزرگ رقابتی را از دس��ت خواهند داد 
و بازاره��ا روز به  روز برای ش��ان کوچک تر می ش��ود و قیمت ها نیز 

پایین تر می آید.

خطر نپذیرفتن FATF برای بازارهای صادراتی فولاد و معدنهند می تواند بازار صادرات فولاد و مواد معدنی ایران باشد

گروه معدن

در تقویم مناس��بت های مل��ی، پنجم دی  ماه 
۱۳۸۲ ی��ادآور حادثه ای تلخ و فراموش نش��دنی 
ب��رای ملت ایران اس��ت. روزی ک��ه زلزله مهیب 
بم، سرپناه هزاران نفر را نابود کرد. یادآوری این 
روز و مرور صحنه های تلخ بی س��ر و سامانی عده 
زی��ادی از هموطنان عزیزم��ان، آواربرداری های 
س��همگین و تش��ییع گروهی پیکره��ا، می تواند 
نق��ش س��ازنده ای در تقویت ب��اور عمومی برای 
پذیرش این واقعیت داشته باشد که زلزله، جزئی 
از طبیعت است و راه گریزی از آن نیست، اما در 
کنار این رخداد تلخ و ناگوار درس ها و آموزه هایی 
نیز برای ما وجود دارد. در همین رابطه اظهارنظر 
چندی از متخصصان زمین شناسی کشور را جویا 

شدیم.
درس هایی از زمین لرزه بم �

به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور، علیرضا ش��هیدی، 
رئیس س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور و مع��اون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت 
در همین زمینه معتقد اس��ت: زمین لرزه ۵ دی 
ماه سال ۱۳۸۲ بم، با همه ویرانگری، درس های 
گرانبها و درخور توجهی را به همراه داشت. آنچه 
ک��ه در این رخداد ظاه��را غیرمنتظره می نمود، 
رویداد زمین لرزه در جایی از س��رزمین لرزه خیز 
ایران بود که برای حدود دو هزار سال در آرامش 
لرزه ای به س��ر می برد، زیرا در تاریخ شهر، هیچ 
زمین ل��رزه ای گزارش نش��ده و ارگ تاریخی بم 
نیز دست کم از اوایل دوره ساسانی چنین ویران 

نشده بود.
شکل گرفتن سکونتگاه در این سرزمین خشک 
که از دیر باز نگین کویر و یا واحه ای در کویر در 
مسیر راه ابریشم نام گرفته، مدیون گسل بم بوده 
که به صورت یک س��د طبیعی زیرزمینی، امکان 
انباش��ته شدن و دسترسی به آب را در این اقلیم 
گرم و خش��ک، البته با کوشش بسیار و به یاری 

رشته قنات ها فراهم آورده است.
ش��اید بتوان چنی��ن س��ازو کاری را نوعی تله 
طبیعی پنداش��ت که از یک س��و امکان زیست 
را فراه��م آورده  اقلیم��ی چنی��ن خش��ک  در 
و از س��وی دیگ��ر ب��ه س��بب خط��ر زمین لرزه، 
ب��ه  س��کونتگاه ها  ب��رای  تهدی��دی   هم��واره 

شمار می آید.
شرایط مشابهی در زمین لرزه های معاصر ایران 
مانند زمین لرزه س��ال ۱۳۵۷ طبس، زمین لرزه 
سال ۱۳۴۷ دشت بیاض و زمین لرزه سال ۱۳۳۷ 
ترود وجود داش��ته اما با وجود آسیب های فراوان 
جانی و مالی، س��کونتگاه ها دوب��اره در همان جا 
و در پهنه ای نه چندان وس��یع در اطراف گس��ل 
ش��کل گرفته اند که پاس��خ کام��ا طبیعی آنها 
به ش��رایط اقلیمی موجود و نی��از به زندگی در 
کن��ار آب و تمای��ل به بازگش��ت به ریش��ه های 
تاریخی و اجتماعی اس��ت. حال که این بازگشت 
اجتناب ناپذیر به نظر می رسد نیاز است تا ارزیابی 
کافی و درس��تی از انواع مخاطرات زمین شناسی 
از جمله خطر زمین لرزه در چنین مناطقی فراهم 

آید.
گس��ل جوان بم ب��ه عنوان گس��ل عامل این 
زمین ل��رزه، س��ال ها پیش از این در نقش��ه های 
زمین شناسی به عنوان گس��ل کواترنری معرفی 
ش��ده و پیام مهم و قابل اعتنایی با خود داش��ت 
که توج��ه چندانی را به خود جل��ب نکرده بود. 
امروز نیز در نقش��ه های زمین شناس��ی اطاعات 
بس��یاری وجود دارند که شایس��ته توجه بوده و 
می توانن��د در برآورد مخاطرات زمین شناس��ی و 

کاهش آسیب های ناشی از آن در سرتاسر کشور 
به خوبی به کار برده شوند.

زمین لرزه بم ناکارآمدی ش��یوه ساخت وس��از 
س��نتی در این ش��هر را به روشنی نش��ان داد و 
س��ازه های مدرن را نیز در بوت��ه آزمایش جدی 
ق��رار داد ک��ه در هی��چ آزمایش��گاهی و با هیچ 
هزین��ه ای قابل شبیه س��ازی نبود. ای��ن رویداد 
فرصت بی نظیری بود برای دریافتن علت ویرانی 
س��ازه هایی با ظاهر مدرن از یک سو و شناسایی 
بهترین مصالح و ش��یوه های ساخت وساز با الگو 
قرار دادن س��ازه های پابرجا از س��وی دیگر، در 
ش��هری که گسل درس��ت در زیر آن فعال شد و 
ش��تاب زمین لرزه ای نزدیک به شتاب ثقل زمین 

را تجربه کرد.
ای��ن زمین لرزه یادآور ای��ن نکته بود که حفظ 
ایمن��ی و جان و مال انس��ان ها در هنگام رویداد 
زمین لرزه ه��ای آینده، تنها با ش��ناخت کافی از 
مناطق پرخطر و به کارگیری روش های مطمئن 
و کارآمد در ارزیابی و انتخاب ساختگاه و اجرای 

درست ساخت وساز امکان پذیر است.
زمی�ن  � تک ت�ک  از  آموزه های�ی 

لرزه های آسیب رسان 
پژوهش��گر  آزاد  س��لیمانی،  ش��هریار 
و  زمین شناس��ی  س��ازمان  لرزه زمین س��اخت 
اکتش��افات معدنی کش��ور نی��ز معتق��د اس��ت: 
ش��اگردان بدی که به ش��کلی معجزه آسا صاحب 
مسند شده اند، بجز بدنامی و دلسردی برای معلم 
خود یعنی مام وطن، رهاوردی نخواهند داش��ت. 
ش��اگردانی که سال هاست هر یک در مسند امور 
فن��ی، تخصصی و اجرایی کش��ور تکیه زده اند و 
قصد از جا برخاستن چه برای انجام کاری جدی 
و س��ترگ و چه برای می��دان دادن به نیروهای 
اجرای��ی متخصص و وطن پرس��ت، را هم ندارند. 
س��الیان س��ال اس��ت که زمینلرزه های کوچک، 
متوس��ط و گاه بزرگ به شکلی طبیعی در کشور 
م��ا رخ میدهند و مراکز تمرک��ز جمعیتی ما در 
مقابل آنها به ش��کلی غیرطبیعی همواره آسیب و 
تلفات میبینند! با نگاهی به عکس های به جا مانده 
از این حوادث تلخ از گذشته تاکنون، فقط گذر از 
عکاسی سیاه و سفید به رنگی و سپس دیجیتال 
تنها تفاوتی اس��ت که در آنها نمایان است و تنها 
جزء ثابت ای��ن عکس ها، همواره ویرانی و تلفات 
سنگین است و بس. خوش��بختانه هنوز در گذر 

صد و بیست س��ال گذشته هیچ یک از شهرهای 
بزرگ و دارای س��ابقه لرزه خیزی ایران، زمینلرزه 
بزرگ و آسیب رسانی را متحمل نشده  اند و از این 
موهب��ت باید نهایت بهره را برای مقاوم س��ازی و 
تاب آوری آنها کرد... تا به کی متخصص دلس��وز 
رعایت دس��ت کم اصول اولیه را در ایمن س��ازی 
محیط زندگی و توس��عه به مس��ئولان گوش��زد 
کن��د و گاه حتی التماس کند و س��پس با عدم 
بکارگیری آن اصول مواجه ش��ود! خدا خود گواه 
اس��ت که همین چند نفر متخص��ص نقد کننده 
باقی مان��ده در وط��ن نیز زیادی س��خت جان اند 
ک��ه هنوز پیگیر بهره جوی��ی از تجربیات خود از 
رخداد زمین لرزه های گذش��ته برای پیشگیری از 
رخداد فجایعی بزرگ تر همچ��ون زمینلرزه های 
قطع��ی تبریز و تهران اند!... ای��ن عدم بکارگیری 
آموخته ه��ا و تجارب فنی دس��ت ک��م ظاهری 
همچون لجبازی یافته اس��ت! آنها که گذشته را 
بی��اد نمی آورند تا از آن درس بگیرند، محکوم اند 
که آن را تکرار کنند... آن هم به شکلی سخت تر. 
واقعا، کمی فاصله گرفتن از محل های خطرناکتر 
و س��اختن همان چیزی که قانون ساخت وس��از 
ایمن کش��ور )آیین نامه ۲۸۰۰( می گوید اینقدر 
دش��وار است!؟... پاسخ بساز و بفروش های عمدتا 
دانه درش��ت و وابس��ته؛ بله زیرا گذشتن از سود 
هنگفت و بادآورده دش��وار اس��ت. برای حل یک 
مس��ئله مهم اجرایی که با جان مردمان کش��ور 
سر و کار دارد، افزون بر دانش باید درایت اجرایی 
و وجدان نیز داش��ت. کاستی در هر کدام از آنها 
مس��بب نتیجه نگرفتن و اس��تهاک موارد دیگر 

خواهد بود.
زمین لرزه بم رویدادی غیرمنتظره �

در ادام��ه اظه��ارات فره��اد انص��اری، معاون 
امور زمین شناس��ی  مهندس��ی و زیست محیطی 
سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور 
را می خوانیم ک��ه یادآور ش��ده: زمین لرزه بم از 
دید تاریخچ��ه لرزه ای روی��دادی غیر منتظره به 
حس��اب می آمد زیرا در طول تاریخ در این شهر 
زمین ل��رزه ای ثبت نش��ده و ارگ کهن بم نیز با 
سده ها قدمت تا زمان زمین لرزه تقریبا سالم باقی 

مانده بود.
پرسشی که پس از زمین لرزه پیش آمد آن بود 
که آیا در نبود اطاعات زمین لرزه های تاریخی یا 
دس��تگاهی، برای دانستن اینکه در این محدوده 

زمین لرزه ای در راه است روشی وجود دارد؟
افراز گس��لی جوان بم از نشانه های بارزی بود 
که حت��ی در نبود پیش��ینه لرزه خی��زی، زمین 
س��اخت فعال را در این محدوده نش��ان می داد. 
این اف��راز یا عارضه تکتونیک��ی خطی جوان که 
در نقشه های زمین شناس��ی نیز به عنوان گسل 
کواترنری معرفی ش��ده بود، با درازای ش��ناخته 
ش��ده ح��دود ۱۲ کیلومت��ر و بیش��ینه ارتف��اع 
ح��دود ۲۰ مت��ر از زمین های پیرام��ون، حاصل 
جابه جایی و دگر ش��کلی های عمیق است که به 
س��طح زمین سرایت کرده و س��بب بالاآمدگی، 
چین خوردن و گس��یختگی نهشته های سیلتی 
و رس��ی تش��کیل دهنده آن ش��ده است. بخش 
اعظم این نهش��ته ها در ی��ک دوره آب و هوایی 
س��رد مربوط ب��ه آخرین ف��از یخچال��ی )وورم( 
تشکیل ش��ده اند که به سبب فرس��ایش پس از 
آن برجسته ش��ده و جوان ترین نهشته های دوره 
 کواترن��ری یعنی هولوس��ن بر روی آن تش��کیل

نشده اند. 
همچنی��ن پیدا ش��دن س��فال های قدیمی و 
میکرولیت )ابزار س��نگی(های نئولیتیک بر روی 
بخش های مختلف این افراز، نشان دهنده برجسته 
بودن و بالاتر بودن آن نسبت به زمین های اطراف 
در هولوس��ن و تاییدی اس��ت بر تداوم فرایش و 
فعالیت آن در حدود ۱۰ هزار س��ال گذشته که 
این س��ن در ارزیابی خطر لرزه ای اهمیت زیادی 
دارد. البته گسیختگی زمین لرزه سال ۱۳۸۲ بم 
با فاصله ح��دود ۲-۳ کیلومت��ری در باختر این 
افراز شکل گرفته اس��ت. به این ترتیب استفاده 
از چنین شواهدی در کنار سایر روش ها، کاربرد 
زیادی در شناسایی و ارزیابی زمین ساخت فعال 

در مناطق مشابه دارد.
لزوم فراگیری درس های ناش�ناخته  �

زمین لرزه
همچنین منوچهر قرش��ی، عضو هیات علمی 
پژوهش��کده علوم زمین س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور گف��ت: ۱۷س��ال از 
زمین ل��رزه بم می گ��ذرد. در نیمه ش��ب ۵ دی 
ماه ۱۳۸۲ زمین لرزه ویرانگری ش��هر بم و شاید 
کهن ترین س��ازه خشت و گلی جهان یعنی ارگ 
ب��م را ویران کرد و چند ۱۰هزار تن از هموطنان 
بمی ما و دیگر ش��هروندان جان خود را از دست 

دادند. 

به جز زمین لرزه سال ۱۳۶۹ در رودبار-تارم که 
۳شهر به نس��بت کوچک و کم جمعیت لوشان، 
منجی��ل و رودب��ار را ویران ک��رد؛ زمین لرزه بم 
رویدادی بود که گس��له مسبب زمین لرزه دقیقا 

در زیر شهر بم جای داشت. 
گس��له مس��بب زمین لرزه پنهان ب��ود که به 
وس��یله نهشته های آبرفتی دش��ت پوشیده شده 
بود و از نگاه مس��تقیم زمین شناسان به دور بود. 
بعد از زمین لرزه س��ال ۱۳۵۷ طبس که آن هم 
به س��بب جنبش گسل های پنهان روی داد -که 
آن زمان برای همه ما ناش��ناخته بود- همگی را 
ب��ه این فکر انداخت که چه تعداد گس��له پنهان 
در ف��ات ایران زمین وج��ود دارد که از دیدگاه 
زمین شناس��ان ب��ه دور اس��ت. نکت��ه مهم این 
اس��ت که ما با هر زمین لرزه گزارش��ی با عنوان 
درس های��ی از زمین لرزه هم��ان منطقه به چاپ 
 می رس��انیم ول��ی آیا این درس ها پای��ان یافتنی

است؟!...
س��ازمان  زمین شناس��ان  ج��وان  نس��ل   
کش��ورکه  اکتش��افات معدنی  و  زمین شناس��ی 
بس��یار با اس��تعداد هس��تند و قابلیت فراگیری 
بالایی دارن��د؛ باید این درس های ناش��ناخته از 
زمین لرزه های میه��ن لرزه خیزمان را فرا گیرند، 
تا به کمک فناوری های مدرن در کاهش خطرات 

ناشی از زمین لرزه ها به نتایج درخشانی برسند.
سخن آخر:  �

به ه��ر روی اگرچه در بروز ح��وادث طبیعی، 
هی��چ منطقه ای مس��تثنا نیس��ت ام��ا مطالعات 
تاریخی نشان داده کش��ورمان ایران ویترینی از 
رخدادهای طبیعی است. ایران سابقه وقوع انواع 
بای��ای طبیعی را در کارنام��ه خود دارد و مردم 
این دیار هر ساله شاهد بروز خسارت های زیانبار 
و م��رگ صدها نفر از عزیزان خ��ود در اثر وقوع 

زلزله بوده  است.
بنابرای��ن بدون تردی��د با وجود ان��واع بایای 
طبیعی ک��ه تقریبا هم��ه جای کش��ور را در بر 
می گی��رد، راه ب��ر تک��رار این ب��ای طبیعی را 
نمی توان بس��ت اما پرواضح اس��ت که با ارتقای 
س��طح دانش و آگاهی عمومی، استانداردسازی 
شرایط زندگی، ایمن س��ازی واحدهای مسکونی 
و ممانع��ت از ساخت وس��از در حریم های ناایمن 
می ت��وان به می��زان قابل توجهی اث��رات بایای 

طبیعی را کاهش داد.

ایران ویترینی از رخدادهای طبیعی

سرمقاله

 فرصت های طلایی
 برای رونق اقتصاد
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طرح های توسعه معدنی با سرمایه گذاری بیش از ۱.۲ میلیارد یورو

شناس��ایی ظرفیت ها، توسعه، افزایش رقابت پذیری، بهره گیری 
حداکث��ری از ظرفیت ه��ای بخش خصوص��ی از جمله راهکارهایی 
اس��ت که می تواند منجر به توس��عه فعالیت های معدنی در کش��ور 
شده و راه را برای بالارفتن میزان ذخایر مواد معدنی هموار سازد. به 
گزارش ایراسین، یکی از نکات مهمی که باید برای پیشبرد برنامه های 
توسعه ای در بخش معدن مدنظر قرار گیرد، وجود سرمایه، همچنین 
نهادهای مالی معتبر و قابل اتکاست، زیرا در غیر این صورت توسعه 
بخ��ش مع��دن راه ب��ه جایی نخواهد برد.  از جمل��ه اقدامات صورت 
گرفته از سوی وزارت صمت برای پیشبرد این اهداف، تدوین نقشه 
راه معدن و صنایع معدنی اس��ت که در آن ارگان ها و س��ازمان های 
مختلف از س��ازمان نظام مهندس��ی معدن گرفته تا س��ازمان زمین 
شناس��ی و اکتش��افات معدنی که خود به نوعی متولی اکتش��اف و 
تهیه نقشه های زمین شناسی برای بخش معدن است وظایفی برای 
آنها در نظر گرفته شده است. فعالان بخش معدن نیز در این زمینه 
معتقدند، برای نقشه راه معدن کار کارشناسی خوبی انجام گرفته و 

از زمان اجرایی شدن به عنوان برنامه معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ش��ناخته می ش��ود. همچنین بخشی از منابع این نقشه در 
سال گذشته در اختیار سازمان زمین شناسی قرار گرفته و اکتشافاتی 
نیز با استفاده از این نقشه ها صورت گرفته است. به نظر می رسد این 
نقشه راه از اهداف بزرگ وزارت صمت بوده و اگر بتوان اساس نقشه 
راه معدن که اکتش��افات معدنی اس��ت بدرستی به پیش برده شود، 
نتایج مطلوبی از آن حاصل خواهد ش��د. یکی از موارد مهمی که در 
خصوص نقشه راه معدن وجود دارد، شناسایی ظرفیت ها و معرفی 
آنها و همچنین کاهش ریسک های موجود در بخش سرمایه گذاری 
بخش معدن بوده است که در این زمینه وزارت صمت باید پیش قدم 
شود و زمینه را برای حضور فعالان بخش خصوصی در حوزه اکتشافات 
فراهم کند.  اما نکته مهم اینجاست که حرکت آهسته در برنامه های 
اکتش��افی از س��وی س��ازمان زمین شناسی یکی از چالش های مهم 
بوده که باید مد نظر قرار گیرد. افزایش بودجه سازمان زمین شناسی 
از ط��رف دول��ت می تواند این مکانیزم را تغییر داده و روند فعالیت ها 

را س��رعت بخش��د. چراکه طی سال های گذشته عدم توجه کافی به 
این سازمان و در نظر نگرفتن بودجه مناسب برای آن، موجب شده 
تا فعالیت های اکتشافی سازمان زمین شناسی به کندی پیش رود 
و به نوعی از آن به عنوان یک سازمان منفعل یاد کنند. از سوی دیگر 
در صورتی که فعالیت های اکتشافی در سازمان های دیگر با نظارت 
س��ازمان زمین شناس��ی صورت گیرد از موازی کاری و هزینه کرد 
بیهوده منابع مالی جلوگیری می شود. گفتنی است چشم انداز ترسیم 
شده در نقشه راه بخش معدن و صنایع معدنی کشور شامل مواردی 
همچون ارتقای جایگاه معادن وصنایع معدنی ایران به عنوان یکی 
از بخش های پیشران رشد اقتصادی پایدار و اشتغالزا در اقتصاد ایران 
تا افق چشم انداز است. همچنین ماموریت تعریف شده برای بخش 
معدن و صنایع معدنی در این س��ند که برای بازه زمانی ۴ س��اله از 
۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ ترسیم شده شامل این موارد است که بخش معدن 
و صنایع معدنی کشور از طریق شناسایی منابع و ثروت های بالقوه 
معدنی، بهره برداری بهینه و صیانتی از ذخایر و توسعه زنجیره ارزش 

صنایع معدنی رقابت پذیر در جهت دس��تیابی به چش��م انداز تعیین 
شده تا افق چشم انداز اقدام می کند.

اهداف کلان در نقشه راه معدن و صنایع معدنی کشور نیز توجه 
ویژه ای به شناس��ایی ظرفیت های بخش معدن کش��ور دارد که در 

ادامه می خوانید: 
شناس��ایی ظرفیت ه��ای معدنی کش��ور بهره ب��رداری بهینه از 
ظرفیت های معدنی کش��ور توس��عه زنجیره ارزش صنایع معدنی با 
هدف افزایش ارزش افزوده صنعتی در کشور، افزایش رقابت پذیری 
و بهره وری بنگاه های معدنی و صنایع معدنی، بهره گیری حداکثری 
از ظرفیت های بخش خصوصی داخلی و مشارکت خارجی، توسعه 
پایدار معادن و صیانت از محیط زیست و منابع طبیعی، توسعه مواد 
معدنی مورد نیاز صنایع آینده، تامین و ارتقاء منابع انسانی کارآمد 
و فراهم کردن محیط کار ایمن و مناسب، بهره گیری حداکثری از 
ظرفیت های دانشگاهی مراکز تحقیقاتی و دانش بنیان در راستای 

فعالیت های اکتشافی، توسعه معادن و صنایع معدنی.

۷طرح توسعه زیرپوشش شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران 
) وابسته به ایمیدرو( با سرمایه گذاری ۱.۲ میلیارد یورویی در دست 
اجراست که بطور متوسط بیش از ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، هف��ت ط��رح در دس��ت اج��را، هن��گام 
بهره ب��رداری ام��کان اش��تغال نزدی��ک به ۳ ه��زار نف��ر را فراهم 
خواه��د س��اخت که در اس��تان های کرمان ) دو ط��رح(، اصفهان، 
 ق��م، یزد )۲ط��رح(، کهگیلویه و بویراحمد به مورد اجرا گذاش��ته

 شده است.
شورابه قم با 1۶0 میلیون یورو �

بررس��ی انج��ام ش��ده نش��ان می ده��د ط��رح ش��ورابه قم در 
اس��تان مربوط��ه ب��ا س��رمایه گذاری ۱۶۰ میلی��ون ی��ورو در 
دس��ت اج��را ق��رار دارد ک��ه اش��تغال ۵۰۰ نفر را فراه��م خواهد 
 س��اخت، ضم��ن اینک��ه اکن��ون دارای پیش��رفت ۱۰ درص��دی 

است.

سنگ آهن آنومالی شمالی و میشدوان با 15میلیون  �
یورو

اس��تان یزد میزبان طرح س��نگ آهن آنومالی شمالی و میشدوان 
اس��ت که برای اجرای آن ۱۵ میلیون یورو پیش بینی ش��ده و پیامد 
اشتغال ۳۵۷ نفر را فراهم خواهد ساخت و در زمان حاضر پیشرفت 

۹ درصدی را ثبت کرده است.
طلای کوه دم با ۱۰ میلیون یورو سرمایه گذاری  �

ط��لای کوه دم در اس��تان اصفهان، شهرس��تان اردس��تان و در 
بخش زواره واقع ش��ده که برای آن ۱۰ میلیون یورو سرمایه گذاری 
پیش بینی ش��ده و اش��تغال ۱۰۰ نفر را در برنام��ه دارد و اکنون از 

پیشرفت ۱۰ درصدی برخوردار است. 
س�رمایه گذاری ۱۰۰ میلیون یورویی در زغالسنگ  �

خمرود 
طرح زغال س��نگ خم��رود واقع در ۴۰ کیلومت��ر زرند کرمان با 

س��رمایه گذاری ۱۰۰ میلیون یورویی در دس��ت اجرا قرار دارد که 
اش��تغال ۱۷۰ نف��ر را درپی خواهد داش��ت و در ش��رایط حاضر از 

پیشرفت ۱۷ درصدی برخوردار است.
تیتانیوم کهنوج با ۶0 میلیون یورو سرمایه گذاری �

 کهن��وج کرم��ان نیز میزبان طرح تیتانیوم اس��ت ک��ه برای آن 
سرمایه گذاری ۶۰ میلیون یورویی پیش بینی شده که امکان اشتغال 
۳۵۰ نفر در مرحله ساخت، ۲۰۰ نفر بهره برداری و یکهزار نفر غیر 
مس��تقیم را فراهم خواهد س��اخت، ضمن اینکه پیشرفت فعلی آن 

پنج درصد ثبت شده است.
س�رمایه گذاری ۹۰۰ میلیون یورویی برای س�رب  �

وروی
س��رب و روی مهدی آب��اد یزد از معادن مهم کش��ور، خاورمیانه 
و جه��ان محس��وب می ش��ود و در این ط��رح ۹۰۰ میلی��ون یورو 
س��رمایه گذاری پیش بینی ش��ده و ۴۰۰ نفر در دوره بهره برداری و 

امکان اش��تغال یک هزار نفر را به ش��کل مس��تقیم فراهم می سازد.
اکنون در این طرح پیشرفت ۵۰ درصدی حاصل شده است. 

آهک کوه لار و پیشرفت 54 درصدی �
پیشرفت ۵۴ درصدی آهک کوه لار بالاترین میزان در بین ۷طرح 
مورد بررس��ی اس��ت که برای آن در اس��تان کهگیلویه و بویراحمد 
دو میلیون یورو س��رمایه گذاری می ش��ود و اش��تغال ۵۰نفر بعد از 
احداث در این طرح برنامه ریزی ش��ده و ۳۰۰ نفر هم غیر  مس��تقیم 
در آن فعال خواهند شد.امس��ال برنامه افزایش ۲۰ تا ۲۵ درصدی 
در میزان ذخایر معدنی، ۳۰ درصدی در میزان استخراج و افزایش 
۲۵ درصدی برای صنایع معدنی را در دستور کار خود دارد. ایران از 
نظر مواد معدنی اکتش��افی ) ۸ نوع( در جهان رتبه دهم را دارد و از 
لحاظ ذخایر شناسایی شده نزدیک به ۶۰ میلیارد تن که حدود ۴۰ 
 میلیارد تن آن قطعی و بقیه احتمالی است در جایگاه پانزدهم دنیا

قرار دارد. 

توسعهتولیدواشتغالدرگلگهر
گروهمعدن

احداث بزرگ ترین ش��هرک تخصصی صنعتی 
منطقه جنوب ش��رق کشور آغاز ش��د. به گزارش 
روابط عمومی و امور بین الملل ش��رکت معدنی و 
صنعتی گل گهر، جمش��ید ملارحمان، مدیرعامل 
ش��رکت گل گهر با اعلام ای��ن خبر گفت: منطقه 
گل گهر، به عن��وان  بزرگ تری��ن منطقه معدنی و 
صنعتی و قطب فولادی کش��ور شناخته می شود 
که زنجی��ره کامل فولاد از س��نگ تا محصولات 
ف��ولادی را در خ��ود جای داده اس��ت. او تصریح 
کرد: روز به روز ش��اهد توسعه و گسترش بیشتر 
این منطقه و تنوع در محصولات تولیدی هستیم. 
مدیرعام��ل ش��رکت گل گه��ر اف��زود: یکی از 
مهم ترین مس��ائلی که در ای��ن زمینه باید به طور 
جدی در دس��تور کار قرار گی��رد، تامین و تولید 
قطعات مصرفی و موردنی��از کارخانجات صنعتی 
ب��زرگ مس��تقر در این منطقه اس��ت. از مدت ها 
پیش، طرح احداث شهرک تخصصی صنعتی در 
منطقه گل گهر در دس��تور کار قرار گرفته است. 
با پیگیری های انجام شده توانستیم مجوز احداث 
بزرگ تری��ن ش��هرک تخصصی صنعت��ی منطقه 
جنوب ش��رق کش��ور با اختصاص زمین این طرح 

را دریافت کنیم.
وی بی��ان ک��رد: انجام کلی��ه اقدام��ات فنی، 
مهندس��ی و مدیریتی این طرح برعهده ش��رکت 
توس��عه، عمران و مدیریت منطقه گل گهر است. 
این ش��رکت به عنوان ش��هردار منطق��ه گل گهر 
عم��ل می کند و ش��رکت های اصل��ی منطقه نیز 

سهامداران آن هستند. 
به گفته ملارحمان بزرگ ترین شهرک تخصصی 
معدنی و صنعتی جنوب ش��رق در زمینی با بیش 
از ۵۰۰ هکتار وس��عت در طرح جامع گل گهر با 
مش��ارکت ش��رکت های بزرگ صنعتی و معدنی 
مستقر در منطقه گل گهر شروع به فعالیت کرده 
است. به زودی کارخانجات متعدد در این شهرک، 

فعالیت خود را شروع خواهند کرد.
وی با تشکر از مجموعه مدیریتی و پرسنلی این 
ش��رکت، اظهار امیدواری کرد س��رمایه گذاران از 
فرصت به وجود آمده استفاده کنند و با هماهنگی 
با اداره صنعت، معدن و تجارت سیرجان و شرکت 
توسعه، عمران و مدیریت منطقه گل گهر به عنوان  
متول��ی ای��ن ش��هرک صنعتی برای اخ��ذ مجوز 

اقدامات لازم را انجام دهند. 
تامین و تولید قطعات مصرفی �

چندی پیش نماینده مردم سیرجان و بردسیر 
در مجلس ش��ورای اسلامی با اش��اره به اهمیت 
راه ان��دازی بزرگ ترین ش��هرک تخصصی معدنی 
و صنعت��ی س��یرجان گف��ت: به منظ��ور تامین و 
تولی��د قطعات مصرفی و مورد نی��از کارخانجات 
صنعتی بزرگ مس��تقر در منطقه، چندی اس��ت 
که مقدمات احداث بزرگ ترین شهرک تخصصی 
منطقه جنوب شرق در بیش از ۵۰۰ هکتار زمین 

در جوار معادن گل گهر آغاز شده است.
 ش��هباز حسن پور به ایس��نا گفت: ساخت این 
ش��هرک بعد از چند س��ال مطالعات مش��اوران 
متخصص، با اختص��اص زمین موردنظر در طرح 
جامع گل گهر ش��روع ش��ده اس��ت. با تلاش های 

صورت گرفته، موافقت زمین اختصاصی ازس��وی 
ش��خص وزیر مس��کن و شهرس��ازی صادر شده 

است. نماینده مردم سیرجان و بردسیر در مجلس 
شورای اس��لامی افزود: جلس��ات و پیگیری های 

متع��ددی ازس��وی اینجانب ب��ا مع��اون وزیر و 
مدیرعامل س��ازمان ملی زمین و مس��کن کشور 

برای رفع موانع واگذاری در س��ازمان ملی زمین 
و مس��کن برگزار ش��د که با مساعدت و همراهی 
مسئولان مربوطه مجوز واگذاری زمین به سازمان 

مسکن و شهرسازی استان کرمان ابلاغ شد.
حسن پور ادامه داد: انتظار می رود سرمایه گذاران 
و کارآفرینان که دل در گرو آبادانی کشور دارند، 

از این فرصت به وجود آمده استفاده کنند.
رئیس مجمع نمایندگان استان کرمان تصریح 
کرد: تولید قطعات موردنیاز کارخانجات مس��تقر 
در منطق��ه، تولید پیش نیازهای س��وخت و مواد 
مکمل ذوب و هر طرحی که بتوان براس��اس آن 
شمش تولیدی منطقه را به محصول ثانویه تبدیل 
کرد، از جمله طرح های قابل اجرا در این شهرک 
اس��ت که امیدوارم، شاهد استقرار هرچه سریع تر 
واحدهای متعدد صنعتی در این ش��هرک باشیم. 
حس��ن پور تاکید کرد: اینک شعار »رویش باورها 
در دل کویر« یکی پس از دیگری به بار می نشیند. 
معتقدم مبارزه جدی با تحریم، حمایت از تولید و 
حمایت از متخصصان خلاق است. از همه به ویژه 
ش��رکت های بزرگ صنعتی و معدنی مس��تقر در 
 منطق��ه می خواه��م با ق��درت به ای��ن مجموعه

 ورود کنند.
وی افزود: همچنان ش��عار خل��ق ثروت از آب، 
هوا و زمین را برای همش��هریانم دارم و می گویم 
این شهرک متعلق به سیرجانی ها و هم استانی ها 
اس��ت. چنانچه تعلل کنند سرمایه گذاران سراسر 
کش��ور جایگزین آنها می شوند، چراکه دغدغه ما 
تولید و اشتغال است تا دغدغه جوانان مان را رفع 

کنیم.
 نماینده مردم س��یرجان و بردسیر در مجلس 
شورای اسلامی از نقش دانشگاه ها و شرکت های 
دانش بنیان و مش��ارکت آنها در ای��ن پروژه ها به 
نیکی یاد کرد و گفت: اینجا مکانی شایسته برای 
پیوند صنعت و دانشگاه است تا طرح های مطالعه 

شده و مورد نیاز اجرایی شوند.

تولید بیش از ۲۷ میلیون 
تنی گهر زمین تا آذر

بررس��ی آمارهای منتشره س��امانه کدال حاکی از 
تولید ۲۷ میلیون و ۸۲ هزار و ۶۸ تن محصول از سوی 
شرکت س��نگ آهن گهر زمین از ابتدای سال مالی تا 
پایان آذر ماه است. س��ال مالی این شرکت منتهی به 

۳۰ آذرماه ۹۹ بود که به پایان رسید.
به گزارش معدن ۲۴، شرکت سنگ آهن گهر زمین 
در ای��ن مدت موفق به تولید ۱۵ میلیون و ۲۳۵ هزار و 
۷۴۱ تن کلوخه س��نگ آهن، ۴ میلیون و ۴۸۵ هزار و 
۵۱۸ تن کنسانتره سنگ آهن و ۷ میلیون و ۳۶۰ هزار 

و ۸۰۹ تن سنگ آهن دانه بندی شد.
دو میلی��ون و ۴۷۱ هزار و ۱۸۴ تن از محصولات یاد 
ش��ده مربوط به آمار آذر ماه این شرکت است. مجموع 
فروش این شرکت از ابتدای سال مالی تا پایان آذر ماه 

۹۸۰۳۰ میلیارد و ۸۳ میلیون ریال ذکر شده است.

تامین اقلام بخش 
شیمی درمانی سیرجان 

توسط گل گهر
با مشارکت شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، اقلام 
و تجهیزات ضروری بخش ش��یمی درمانی دانشکده 
علوم پزشکی شهرستان سیرجان تامین و فراهم شد.

به گزارش روابط عمومی  و امور بین الملل ش��رکت 
معدنی و صنعتی گل گهر، این شرکت در راستای عمل 
به مس��ئولیت های اجتماعی، نسبت به تامین اقلام و 
تجهیزات ضروری بخش ش��یمی درمانی دانش��کده 
علوم پزش��کی شهرستان سیرجان ش��امل دستگاه 
الکتروشوک، دستگاه ساکشن، ۲ عدد مانیتور قلبی، 
وارمر خون، پمپ سرم، نوار قلب و هود شیمی درمانی 
ب��ا صرف هزینه حدود ۴۰۰ میلیون تومان اقدام کرده 

است.

امضای قرارداد کارخانه 
دوم کنسانتره سنگ آهن 

اپُال پارسیان
قرارداد کارخانه دوم تولید کنس��انتره س��نگ آهن 
اپُال پارس��یان، با حضور رئیس هیات عامل ایمیدرو و 
مدیرعامل بانک پارسیان امضا و مبادله شد.  به گزارش 
روابط عمومی ایمیدرو، وجیه اله جعفری در مراسمی 
که با حضور س��هامداران،  کارفرمایان و پیمانکار طرح 
برگزار ش��د، گفت: اح��داث دومی��ن کارخانه تولید 
کنس��انتره سنگ آهن اپال پارس��یان، گام مهمی در 
جه��ت کاهش محرومیت، توس��عه صنای��ع معدنی، 
افزای��ش اش��تغال و درآمدزایی در منطقه س��نگان 
است.  وی با بیان اینکه این طرح زمینه سرعت گرفتن 
فعالیت ه��ای معدنی و مش��ارکت بخ��ش خصوصی 
را فراهم می کن��د،  ادامه داد: اج��رای این پروژه یکی 
از روش هایی اس��ت که به هدای��ت نقدینگی جامعه 
به س��مت فعالیت های تولیدی و مولد کمک شایانی 
می کند. کوروش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان 
در این نشس��ت گفت؛ بانک پارس��یان توسعه مناطق 
م��رزی و کم برخوردار از جمله س��نگان را همواره مد 
نظر داشته و سرمایه گذاری در این طرح نیز در همین 

راستا انجام می شود. 
پیش بینی راه اندازی زودتر از موعد مسعود سمیعی  
نژاد مدیرعامل شرکت س��رمایه گذاری پارسیان نیز 
اظهارکرد: با اجرای این طرح کارخانه دوم کنس��انتره 
سنگ آهن اپال پارسیان به ظرفیت تولید ۲.۴ میلیون 

تن ساخته خواهد شد.
 وی می��زان س��رمایه گذاری ط��رح را معادل ۱۴۵ 
میلی��ون یورو اعلام ک��رد و گفت: ح��دود ۸۰ درصد 
طراحی کارخانه دوم، مش��ابه کارخانه نخس��ت اپال 

پارسیان در سنگان است. 
به گفته س��میعی نژاد به سبب آماده بودن شرایط و 
مقدمات، بخشی از امور طرح انجام شده و پیش بینی 
می ش��ود زودتر از موعد مقرر راه اندازی ش��ود. طبق 
قرارداد طرح فوق در مدت ۲۹ ماه ساخته خواهد شد.
 جعفر س��رقینی مدیرعامل شرکت آسکوتک نیز با 
یادآوری اقدامات پیشین ایمیدرو در این پروژه، گفت: 
ایمیدرو از گذش��ته ش��ریک این طرح ب��وده و زمینه 
تحق��ق آن را فراهم کرده ب��ود. وی ادامه داد: به زودی 

تامین تجهیزات کارخانه آغاز می شود.
 نخس��تین کارخانه تولید کنس��انتره سنگ آهن از 
مجتمع معدنی س��نگان در سال ۹۲ با ظرفیت تولید 
۲.۶ میلیون تنی از سوی ایمیدرو راه اندازی و دو سال 
بعد به شرکت اپال پارسیان )وابسته به سرمایه گذاری 

بانک پارسیان( واگذار شد. 
اکن��ون کارخانه دوم با ظرفی��ت تولید ۲.۴ میلیون 
تن، با مش��ارکت ۶۰درصدی سرمایه گذاری پارسیان 
و ۴۰درصدی ایمیدرو در آستانه عملیات اجرایی قرار 

دارد.

روی خط خبر

از جمله حمایت ها و توانمندی های مجموعه معدنی گل گهر می توان 
به س��اخت بیمارس��تان تخصصی در کرمان اش��اره کرد. چندی پیش 
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر به همراه تعدادی از معاونان 
و مدیران ش��رکت از پروژه بیمارس��تان تخصصی در حال ساخت این 

شرکت بازدید کرد. 
ملارحمان در بازدید از پروژه بیمارستان تخصصی فاطمه الزهرا )س( 
گل گهر در جریان روند پیش��رفت این پ��روژه و آخرین اقدامات انجام 
 ش��ده قرار گرفت و بر سرعت بخش��یدن به عملیات اجرایی آن تاکید 

کرد. 
مدیرعامل ش��رکت گل گهر با بیان اینکه پروژه بیمارستان تخصصی 
فاطمه الزهرا )س( توسط شرکت معدنی و صنعتی گل گهر و در راستای 
عمل به مس��ئولیت های اجتماعی احداث شده، گفت: هدف گل گهر از 
س��اخت این بیمارس��تان، ایجاد و ارتقای احس��اس مسئولیت در قبال 
س��طح سلامت و درمان شهروندان، بالا بردن کیفیت خدمات در بخش 

درمان و رفع نیازها و کمبودهای درمانی شهرستان است.  
او تصریح کرد: این بیمارس��تان براس��اس مطالعه و نیازسنجی انجام 
شده با همکاری و مشورت متخصصان و مدیران بخش درمانی در حال 

ساخت و تکمیل است. 
لازم به ذکر است، میزان پیشرفت فیزیکی پروژه بیمارستان تخصصی 

فاطمه الزهرا )س( گل گهر در حال  حاضر ۷۷ درصد است. 
پ��س از افتتاح ای��ن مرکز درمانی ۶۰۰ فرصت ش��غلی مس��تقیم و 
هزار فرصت ش��غلی غیرمستقیم ایجاد خواهد ش��د. این پروژه باتوجه 
ب��ه طراح��ی صورت گرفته و برخورداری از بخش های��ی از قبیل قلب و 
آنژیوگراف��ی، رادیوتراپی، رادیولوژی، فیزیوتراپ��ی، ارتوپدی، کودکان، 
جراح��ی عمومی و داخل��ی نقش بی نظیری در خدمت ب��ه امر درمان 

شهرستان و برخی شهرهای اطراف دارد. 
چندی پیش س��یدعلی علوی نسب، مدیر هماهنگی و نظارت پروژه 
بیمارس��تان تخصصی گل گهر در این باره ب��ه »روزگار معدن«  گفت: 
پ��روژه س��اخت بیمارس��تان تخصصی گل گه��ر با مطالعات گس��ترده 

در ش��هریور س��ال ۱۳۹۵ آغاز و برای س��اخت آن در آذر همین سال 
زمینی به مساحت ۱۵۰۰۰ مترمربع در منطقه ویژه اقتصادی سیرجان 
خریداری ش��د. طراحی این پروژه بزرگ درمانی در دی سال ۱۳۹۵ با 
انتخاب مش��اوران زبده کلید خورد و پس از برگزاری مناقصه در مرداد 
سال ۱۳۹۶ پیمانکار مربوطه انتخاب و از آبان همین سال عملیات اجرا 

و ساخت آن شروع شد. 
او تصری��ح کرد: برای توس��عه این پروژه در بهمن ۱۳۹۸ با دس��تور 
و موافق��ت آقای مهن��دس ملارحمان، مدیرعام��ل و همچنین اعضای 
هیات مدیره ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر ۲۵ هزار مترمربع زمین 
دیگر نیز در مجاورت پروژه و با نگاه توس��عه مدارانه خریداری ش��د. به 
 ای��ن  ترتیب در مجموع بیش از ۴ هکتار زمین برای پروژه بیمارس��تان 

تخصصی در نظر گرفته  شده است. 
در حال  حاضر با بررس��ی و بازبینی نقش��ه ها به  وی��ژه ارتقا و افزایش 
س��طح موتورخانه، زیربنای پروژه به حدود ۱۸۰۰۰مترمربع ساختمان 
اصل��ی و بیش از ۲۰۰۰ مترمربع س��اختمان های جانبی افزایش  یافته 

است. 
علوی نس��ب در پاسخ به این س��وال که ساخت بیمارستان تخصصی 
در س��یرجان چه میزان می تواند در رشد اش��تغال موثر باشد، گفت: با 
اجرا و بهره برداری این بیمارس��تان، حدود ۶۰۰ فرصت شغلی مستقیم 
و بیش از ۱۰۰۰ فرصت ش��غلی غیرمستقیم ایجاد خواهد شد. در این 
بیمارستان تا جایی که ممکن است سعی می شود از پزشکان متخصص 

شهرستان و استان کرمان استفاده کنیم. 
او اظهار کرد: اگر تخصص هایی که لازم اس��ت در اس��تان نباشد، از 

دیگر مناطق نیرو جذب می کنیم. 
ب��دون ش��ک همان طور ک��ه در بحث کیفیت س��اخت بیمارس��تان 
تلاش می ش��ود، در زمینه تامین نیروی انس��انی مجرب و امکانات روز 
بیمارستانی اعم از نرم افزار و سخت افزار نیز بالاترین کیفیت مدنظرمان 
اس��ت تا براساس تاکید مدیرعامل محترم شرکت گل گهر، بیمارستانی 

در خور و شأن مردم شهرستان و استان احداث شود.

بازدید از پروژه بیمارستان 
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ش�اپورپشابادی:ش��رکت گاز بار دیگ��ر، گاز بزرگ ترین 
کارخان��ه س��یمان تهران ک��رد. ب��ه اعتقاد رئی��س اتحادیه 
فروش��ندگان مصالح ساختمانی، ادامه توقف کار این کارخانه 
باعث گرانی س��یمان می ش��ود. به گزارش »روزگار معدن« ، 
شرکت گاز هفته قبل در اقدامی عجیب، گاز کارخانه سیمان 
ته��ران را قطع کرد. ب��ه اعتقاد رئیس اتحادیه فروش��ندگان 
مصالح س��اختمانی ته��ران، ادامه این تعطیل��ی باعث گرانی 
ش��دید س��یمان خواهد شد.  بخش عمده س��یمان پایتخت 
توس��ط شرکت س��یمان تهران تولید می شود. سایه تعطیلی 
این کارخانه ۷۰ ساله، بر بازار مصالح و ساخت وساز سنگینی 
می کند. اس��ماعیل کاظمی قهی، رئیس اتحادیه فروشندگان 
گچ، آهک و مصالح ساختمانی در این باره اظهار کرد: »هفته 
قبل گاز ش��رکت س��یمان تهران را قطع کردند اما به دنبال 
پوشش رس��انه ای، دوباره وصل ش��د. امروز دوباره گاز واحد 
را قطع کردند. این اتفاق بی س��ابقه است چون افت فشار گاز 

تهران همیشه مطرح بوده اما اهمیت این کارخانه باعث شده 
بود که هیات دولت همیشه برای این کارخانه سیمان استثنا 
قائل ش��ود. به نحوه توزیع س��یمان ایراد داری��م و دنبال آن 
هس��تیم که قبل از پایان فصل سرد س��ال، آن را ساماندهی 
کنیم. در این ش��رایط ادامه تعطیلی کارخانه سیمان ممکن 
است طولانی باشد و ش��رایط را به مراتب وخیم تر کند«. در 
حال  حاضر حدود ۹۰ کارخانه س��یمان در سراس��ر کش��ور 
فعالیت می کنند. کاظمی قهی ضمن بیان این موضوع گفت: 
»ب��ا این وجود موقعیت کارخانه تهران خاص و منحصربه فرد 
اس��ت. در واقع س��یمان تهران یکی از ویترین های اقتصادی 
کش��ور اس��ت. ادامه تولید این کارخانه، اهمیت حیاتی دارد. 
حجم تولید روزانه آن حدود ۱۰ هزار تن است و ادامه توقف 

تولید قطعا روی بازار تاثیر می گذارد«.
نمی�توان�از�سوخت�جایگزین�استفاده�کرد��

آیا امکان اس��تفاده از مازوت وجود ن��دارد؟ رئیس اتحادیه 

فروش��ندگان مصالح ساختمانی تهران در پاسخ این سوال به 
»روزگار مع��دن« گفت: »مدیریت کارخانه چند س��ال قبل، 
اقدام به بازسازی و ارتقا سیس��تم های کارخانه کرد بنابراین 
کارخانه در صورت استفاده از سوخت های جایگزین، به شدت 
آس��یب خواهد دید. استفاده از مازوت در این شرایط تحریم، 
ضرب��ه جبران ناپذیری به کارخانه وارد خواهد کرد. چه خوب 
اس��ت ک��ه اداره گاز تدبیر به خرج دهد و ای��ن موضوع را به 
نحو احسن، حل و فصل کند. خواستار آن هستیم که قبل از 
آنکه اتفاق بدی برای بازار مصالح بیفتد این مشکل، مدیریت 
و برطرف ش��ود. به نظر من بعید اس��ت که گاز مصرفی این 
کارخانه بتواند تامین گاز تهران را مختل کند. به نظر می رسد 
گزینشی عمل شده است و تعدادی از کارخانجات و صنایع را 
انتخاب کرده اند. حجم مصرف ممکن اس��ت بالا باشد اما باید 
به این واقعیت توجه داشت که با یک کالای حساس سروکار 
داریم. اهمیت مصالح س��اختمانی باعث شد که حتی در اوج 

کرونا که با جان مردم س��روکار دارد تولید و توزیع س��یمان 
همچنان ادامه داش��ته باش��د. قرار گرفتن این حوزه در گروه 
یک به معنای اهمیت صنف مصالح اس��ت. تصمیم گیرندگان 
ب��ه این اهمی��ت پی برده ان��د بنابراین عوام��ل اجرایی نباید 
تصمیمات متناقض بگیرند. توقف کارخانه سیمان به معنای 
بی توجهی به تصمیم ستاد ملی کروناست«. هنوز درباره زمان 
اتصال دوباره گاز این کارخانه، خبری منتش��ر ش��ده نش��ده 
است اما به اعتقاد رئیس اتحادیه فروشندگان مصالح، قطع و 
وصل های کوتاه مدت هم به حال بازار خطرناک است. وی در 
ادامه درباره آخرین وضعیت بازار مصالح اش��اره کرد و اظهار 
کرد: »بازار مصالح همچنان راکد اس��ت. در ماه اخیر ش��اهد 
از نظر قیمت ها، ش��اهد موج جدیدی از کسادی بازار بودیم. 
دولت باید متناس��ب با درآمدها برای متقاضیان تمهیدات و 
تس��هیلاتی، بیندیشد تا ساخت وساز رونق یابد و بازار مسکن 

را به  آسانی کنترل کرد«.

گرانی�در�کمین�بازار�سیمان
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منطقه ویژه اقتص��ادی صنایع معدنی و فلزی 
خلیج ف��ارس، ب��ا امکانات و زیرس��اخت هایی که 
فراهم کرده، به محلی امن برای س��رمایه گذاری 
صنعت فولاد تبدیل ش��ده اس��ت و ای��ن امر را 
می توان در طرح های توس��عه و اهداف بلندمدت 
در نظر گرفته شده برای این منطقه مشاهده کرد. 
طب��ق برنامه، قرار اس��ت تولی��د ۱۰ میلیون تن 
فولاد در این منطقه در افق ۱۴۰۴ کشور محقق 
ش��ود که اکنون این منطقه ظرفیت تولید حدود 

۴ میلیون تنی را ایجاد کرده است.
 ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی منطق��ه ویژه 
اقتصادی صنای��ع معدنی و فل��زی خلیج فارس، 
در همین زمینه فرزاد ارزان��ی، مدیرعامل فولاد 
هرمزگان گفت: توس��عه صنعت فولاد در منطقه 
وی��ژه خلیج فارس، با توجه ب��ه امکانات آن، دور 
از دسترس نیس��ت، اما مهم ترین پیش شرط آن 
توس��عه متوازن اس��ت. ادامه گفت وگو به ش��رح 

زیراست: 
رس�التمنطقهوی�ژهخلیجف�ارسدر�

خصوصتوسعهصنعتفولادچیست؟
درحال حاضر، توس��عه صنعت فولاد عموما در 
کنار س��واحل و مناطق دارای آب رقم می خورد؛ 
زیرا یکی از مهم ترین عوامل توس��عه هر صنعت، 
تج��ارت بین المللی به ویژه صادرات اس��ت و این 
عامل باعث پیش��رفت صنعت فولاد می ش��ود. از 
آنجا که س��واحل جنوبی کش��ور ب��ا دریای آزاد 
ارتب��اط دارند و می توانند محل��ی برای صادرات 
باش��ند، یکی از برنامه های اساسی صنعت فولاد 
کش��ور احداث واحدهای جدید در کنار سواحل 
اس��ت. در این میان، س��واحل اس��تان هرمزگان 
به خصوص منطق��ه ویژه خلیج ف��ارس، به دلیل 
کام��ل بودن زیرس��اخت های بنیادی��ن، بهترین 
مکان برای سرمایه گذاری در زنجیره تولید فولاد، 
به ویژه محصولات نهایی، محس��وب می شوند. در 
این راستا، طبق برنامه، قرار است مطابق با سند 
چش��م انداز توسعه صنعت فولاد کش��ور در افق 
۱۴۰۴، منطق��ه ویژه خلیج فارس به تولید حدود 
۱۰ میلیون تن فولاد دس��ت یابد که تفاهم اولیه 
در این خصوص می��ان ایمیدرو به عنوان متولی 
و واحدهای موجود صورت گرفته اس��ت. در این 
راس��تا و برای تحقق این هدف، ش��رکت ستاره 
س��یمین هرمز با س��هامداری ف��ولاد هرمزگان، 
گل گهر، صبا فولاد خلیج فارس، مادکوش، فولاد 

قشم و سازمان ایمیدرو تاسیس شده است.
وضعیتای�نمنطق�هراازنظ�رتولید�

فولادچگونهارزیابیمیکنید؟
درحال حاض��ر، چندی��ن ش��رکت در زنجیره 
تولید ف��ولاد در منطقه ویژه خلیج فارس فعالیت 
می کنند که ش��امل فولاد هرم��زگان با ظرفیت 
۱/۵ میلیون تن اس��لب، فولاد کاوه جنوب کیش 

ب��ا ظرفی��ت ۲/۴ میلیون تن بیل��ت و بلوم، صبا 
فولاد خلیج ف��ارس با ظرفی��ت ۱/۵ میلیون تن 
بریکت گرم، گندله س��ازی مادک��وش با ظرفیت 
۲/۵ میلیون تن گندله و فولاد جنوب با ظرفیت 
۳۰۰ هزار تن ش��مش فولادی می ش��ود. در این 
میان، شرکت فولاد هرمزگان قدیمی ترین واحد 
تولیدی فولاد در منطقه ویژه محسوب می شود. 
درحال حاضر، این منطقه تولید حدود ۴ میلیون 
تن فولاد را بر عهده دارد و از این حیث، سومین 

قطب تولید فولاد در کشور تلقی می شود.
ش�رک�تف�ولادهرمزگان،ب�اتوجهبه�

قرارگی�ریدرمنطقهوی�ژهخلیجفارس،از
چهامکاناتوزیرس�اختهاییبرایتولید

برخوردارشدهاست؟
گفتنی اس��ت ک��ه منطقه وی��ژه خلیج فارس 
کامل تری��ن زیرس��اخت ها را ب��رای تولید فولاد 
دارد، اعم از دسترس��ی به ان��رژی ارزان همچون 
ب��رق و گاز، آب ش��یرین )ب��ا توجه به اس��تقرار 
آب ش��یرین کن های متعدد(، ریل و جاده، اسکله 
اختصاصی برای صادرات و اس��تقرار گمرک ویژه 
به منظور س��هولت واردات و ص��ادرات، و از این 
منظر، آماده ترین مکان برای س��رمایه گذاری در 
زنجی��ره تولید فولاد محس��وب می ش��ود. فولاد 
هرمزگان در سال های بهره برداری توانسته است 
از همه این امکانات به نحو احس��ن استفاده کند. 
هرچند در س��ال های نخس��ت بهره برداری این 
شرکت، به دلیل کمبود مواد اولیه در کشور و نیاز 
فولاد هرمزگان به واردات، تولید فولاد متناسب با 
ظرفیت اس��می و کامل حاصل نشد، اما با تامین 
به موقع مواد اولیه، تولید این شرکت نیز متناسب 

با ظرفی��ت افزایش یافت و ف��ولاد هرمزگان در 
س��ال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ توانست با تولید بیش 
از ۱/۴ میلیون تن، به ظرفیت اس��می خود یعنی 
۱/۵ میلی��ون ت��ن نزدیک ش��ود. در ضمن، طی 
۴س��ال اخیر، فولاد هرمزگان با صادرات بیش از 
۵۰۰ هزار تن اس��لب در هر سال، به عنوان یکی 

از صادرکنندگان برتر فولاد مطرح شده است.
ح��دود  س��ال ۱۳۹۴  در  هرم��زگان  ف��ولاد 
۲۵۹هزار تن، در س��ال ۱۳۹۵ حدود ۳۳۰ هزار 
تن، در س��ال ۱۳۹۶ حدود ی��ک میلیون تن، در 
س��ال ۱۳۹۷ ح��دود ۵۸۰ هزار تن و در س��ال 
۱۳۹۸ ح��دود ۸۱۵ ه��زار تن صادرات داش��ت. 
هرچند ب��ه دلیل نوس��انات اقتصادی کش��ور و 
محدودیت های صادراتی، ص��ادرات با افت وخیز 
همراه ب��ود، اما آمارها حاکی از فعال بودن فولاد 
هرم��زگان در حوزه صادرات اس��ت. این مهم به 
کمک زیرس��اخت های موج��ود در منطقه ویژه 
خلیج فارس حاصل ش��ده اس��ت؛ ضم��ن اینکه 
زیرساخت های حمل ونقل در این منطقه موجب 
ش��ده اند که مواد اولیه به موق��ع در اختیار فولاد 

هرمزگان قرار گیرد. 
آیااینمنطقهتوانستهاستبهجایگاه�

اصلیخوددرصنعتفولادکش�ور،بهویژه
مطابقباسندچشمانداز،دستیابد؟

طبعا شرایط سرمایه گذاری و تولید در منطقه 
ویژه خلیج فارس جدا از شرایط کل کشور نیست 
و همگام با آن پیش می رود. برای مثال، قرار بود 
ش��رکت فولاد هرمزگان ظرفیت تولید خود را از 
۱/۵ میلیون تن اس��لب کنونی به دو برابر، یعنی 
۳ یلی��ون تن افزایش دهد، اما به دلیل تحریم ها، 

طرف خارجی کنار کشید و این طرح تغییر کرد 
و اکنون طرح توسعه به ۲میلیون تن تغییر یافته 
است. با این حال، توسعه هیچ گاه متوقف نمی شود 
و در سال های اخیر سرمایه گذاری های خوبی در 
این منطقه صورت گرفته اس��ت که نمونه آن را 
می توان در اح��داث واحدهای فولادی و زنجیره 
فولاد مشاهده کرد. اکنون، علاوه بر ۳تولیدکننده 
فولاد که خود واحد احیای مس��تقیم نیز دارند، 
۲واح��د فرآوری ش��امل گندله و آهن اس��فنجی 
 )بریک��ت گ��رم( نی��ز در منطق��ه وی��ژه فعالیت

می کنند.
خص�وص� در را راهکارهای�ی چ�ه

تبدی�لمنطقهوی�ژهخلیجف�ارسبههاب
س�رمایهگذاریصنع�تفولادودس�تیابی
بهچش�مانداز10میلیونتن�یتولیدفولاد

پیشنهادمیدهید؟
مهم تری��ن اس��تراتژی به منظور دس��تیابی به 
اه��داف بلندم��دت صنعت فولاد کش��ور، حفظ 
ت��وازن در زنجیره فولاد اس��ت. ب��ا اینکه هدف 
۱۰میلیون تنی تولید فولاد تعیین ش��ده است و 
همه زیرس��اخت های مورد نی��از آن از جمله آب، 
برق، گاز و... در نظر گرفته شده اند، اما نکته مهم، 
برق��راری زنجیره تولید قبلی یعنی س��نگ آهن، 
کنس��انتره، گندله و آهن اس��فنجی است. بر این 
اس��اس، برای تولید ۱۰ میلیون ت��ن فولاد باید 
بی��ش از ۴۰ میلیون تن مواد اولیه تولید ش��ود 
و برای ای��ن میزان تولید نیز بای��د راهبردی در 
نظر گرف��ت؛ زیرا ممکن اس��ت واحدهای فولاد 
بهره برداری شده در س��ال های آینده بدون مواد 
اولیه بمانند و س��رمایه گذاری ب��ا چالش مواجه 

شود. هرچند اتفاقات اخیر در حوزه بهره برداری 
از واحده��ای جدید فرآوری س��نگ آهن از جمله 
کنسانتره س��ازی سنگان و گندله سازی مادکوش 
می تواند بخش��ی از مواد اولی��ه مورد نیاز منطقه 
را تامی��ن کن��د، اما تنها در صورت��ی می توان به 
رس��یدن به هدف یادش��ده امیدوار بود که همه 
حلقه ه��ای قبلی زنجی��ره تکمی��ل و تولید آنها 
آغاز ش��ده باش��د. در این صورت، دس��تیابی به 
 هدف ۱۰ میلیون تن تولی��د فولاد دور از انتظار

نخواهد بود.
ماموری�تف�ولادهرم�زگاندرط�رح�

10میلی�ونتن�یتولی�دف�ولادچیس�تو
تاکنونچهاقداماتیدراینخصوصصورت
گرفتهاستوچهبرنامههاییدردستورکار

قراردارد؟
همان طور که پیش از این نیز بیان شد، قرار بود 
مطابق با طرح توس��عه فولاد هرمزگان، ظرفیت 
تولید از ۱/۵ میلیون تن به ۳ میلیون تن افزایش 
یاب��د که این طرح به ۲ میلی��ون تن تغییر کرد. 
بنابراین فولاد هرمزگان س��همی ۲۰درصدی در 
این برنامه دارد. در ضمن، توسعه فولاد هرمزگان 
به تولید اس��لب فولاد محدود نخواهد ش��د و با 
توجه به تغییراتی که در خط تولید برای افزایش 
ظرفیت رخ خواهد داد، این ش��رکت قادر خواهد 
بود اس��لب های عریض مورد اس��تفاده در صنایع 
نف��ت و گاز را نیز تولید کند. در عین حال، فولاد 
هرمزگان یک طرح توسعه ۱/۲ میلیون تنی ورق 
عریض ف��ولادی را نیز در دس��تور کار قرار داده 
 است که هر ۲طرح با حمایت فولاد مبارکه انجام

 خواهند شد.

رئیس انجم��ن تولید کنن��دگان فولاد گفت: آماده ش��دن 
واکس��ن کرونا صنعت فولاد را دچار جه��ش ناگهانی کرد و در 
۲هفته اخیر ش��اخص صنعت فولاد جهان با رشد ۵۰ درصدی 

همراه شد.
بهرام س��بحانی در گفت وگو با ایراس��ین اظهار کرد: اگرچه 
ش��یوع بیماری کرونا صنعت فولاد جهان را دچار رکود کرد؛ اما 
از یک ماه گذش��ته، با س��اخت واکسن کرونا شاهد رشد مثبت 

شرکت های فولادی هستیم.
 وی افزود: در دو هفته اخیر، شاخص صنعت فولاد در جهان 
با رش��د ۵۰ درصدی همراه شده اس��ت. این در حالی است که 
هرسال با آغاز سال نو میلادی، صنعت فولاد به رکود می رفت.

 رئیس انجمن تولید کنن��دگان فولاد، تولید داخلی فولاد را 
هم بی تاثیر از ش��یوع وی��روس کرونا ندانس��ت و گفت: با آغاز 
واکسیناسیون، بازار جهانی فولاد با جهش ناگهانی مواجه شد 
که بار روانی مثبت این رویداد بر بازار داخلی هم موثر واقع شد.
 وی اضافه کرد: بدیهی است قیمت های داخلی از بازار جهانی 
تبعی��ت کند و بازار داخلی فولاد هم در هفته های اخیر رش��د 

داشته است.
 سبحانی با تاکید بر هم زیستی با ویروس کرونا تصریح کرد: 
صادرات فولاد با وجود ش��یوع کرونا و سیاست فشار حداکثری 

امریکا متوقف نشد و در همین ایام توانستیم بیشترین افزایش 
تولید را رقم بزنیم.   وی با اش��اره به اینکه حذف سیاست فشار 
حداکثری امریکا می تواند ش��رایط صادرات فولاد را تس��هیل 
کن��د، اظهار ک��رد: در یک س��ال اخیر، کماکان کش��ورهای 
خاورمیانه، حاشیه خلیج فارس، آسیای جنوب شرقی و برخی 

از کشورهای اروپایی مقصد صادرات فولاد ایران بودند.
 رئیس انجمن تولید کنندگان فولاد بیان کرد: فولاد مبارکه 
اصفه��ان بزرگ ترین واحد صنعتی و مجتم��ع تولید فولاد در 
ای��ران و خاورمیانه اس��ت و با وجود ش��رایط اقتصادی ۱۰ ماه 

گذشته توانست به صادرات محصولات ادامه دهد.
وی اف��زود: از مهم تری��ن چالش های صنع��ت فولاد داخلی 
مس��ائل زیرس��اختی اعم از محدودی��ت در تامین گاز طبیعی 
در فصل س��رما و برق در فصل گرما اس��ت. عدم تامین و توزیع 
متوازن مواد اولیه صنایع فولادی هم از دغدغه های مهم فعالان 

این حوزه است.
 س��بحانی با ابراز امیدواری از وضعی��ت تولید داخلی فولاد 
در آین��ده گفت: فولاد مبارکه اصفهان متناس��ب با توان بالای 
اقتص��ادی، نقش مهم��ی در ایف��ای مس��ئولیت اجتماعی از 
مدرسه س��ازی تا تامین اکس��یژن در بیمارس��تان ها را در ایام 

شیوع کرونا به عهده داشته است.

مدیرکل س��اخت روس��ازی راه آهن ضمن حض��ور در ذوب آهن 
اصفه��ان با مس��ئولان این ش��رکت در خصوص رون��د تامین ریل 

طرح های توسعه ریلی مختلف کشور گفت وگو کرد.
به گ��زارش روابط عمومی ذوب  آهن اصفه��ان، مهدی صیدگر به 
طرح های توس��عه راه آهن کشور از جمله چابهار، زاهدان، یزد، اقلید، 
همدان، سنندج، میانه – اردبیل، بستان آباد،  بریز و رشت- کاسپین 
که با ریل تولید ش��ده در ذوب آهن در حال اجرا هس��تند اشاره کرد 
و گفت: این طرح ها در مرحله روس��ازی هس��تند و سایر طرح ها در 

مراحل مختلف زیرسازی قرار دارند.
وی افزود: سیاست نظام در سال های اخیر تاکید بیشتری بر توسعه 
شبکه ریلی داشته که با توجه به مزیت های آن، تلاش می کنیم تمام 

امکانات مان را به کار بگیریم تا در این حوزه موفق تر از قبل باشیم.
صیدگ��ر اظهار ک��رد: ریل که توس��ط ذوب آهن اصفه��ان تولید 
می شود مهم ترین عنصر راه آهن در بخش روسازی است و لذا تامین 
به موقع ریل با کیفیت موجب اجرای به موقع پروژه ها می شود. برای 
رسیدن به این مقصود از تمام ظرفیت های مهندسی، فنی و اجرایی 

بهره می گیریم تا ریل به موقع به پروژه ها برسد.
وی اف��زود: ذوب آه��ن اصفه��ان با تجربیات��ی که از ده��ه ۷۰ با 
تلاش های مختلف در جهت تولید ریل کس��ب نمود، موفق ش��د در 
س��ال ۱۳۹۷ به تولید انبوه این محصول با کیفیت مطلوب و مطابق 

اس��تانداردهای جهانی دس��ت پیدا کند. مدیرکل ساخت روسازی 
راه آهن افزود: تجهیزات آزمایشگاهی و تست های روی خط که برای 
تولی��د ریل هم اکنون در ذوب  آهن اصفهان م��ورد بهره برداری قرار 
گرفته، در سطح کارخانجات تراز اول دنیا و منطبق با استانداردهای 
روز تولید ریل است و اطمینان را به خریدار می دهد که این محصول 
به اندازه کافی مورد بررس��ی و آزمایش قرار گرفته و کیفیت آن همه 

شرایط لازم را داراست. 
وی اف��زود: این موفقیت تنها حاصل نصب آن تجهیزات نیس��ت، 
بلک��ه دانش فنی ذوب آهن اصفهان که به مرور ش��کل گرفته و برای 
تولید ریل ارتقاء پیدا کرده است و همچنین ارتقاء دانش دستگاه های 
اس��تفاده کننده از ریل و تعامل آنها موجب شد که در نهایت ریل در 

کشور تولید شود.
صیدگر گفت: خوش��بختانه اراده قاطعی در س��ال های گذش��ته 
در ذوب آهن اصفهان و دس��تگاه های اس��تفاده کننده برای تولید و 
استفاده از ریل داخلی شکل گرفت و این اراده به طور تمام و کمال هم 

اکنون در قالب تولید ریل و توسعه خطوط ریل متجلی شده است.
وی افزود: سهولت دسترس��ی، صرفه جویی در هزینه های ارزی، 
غلبه بر مشکلات ناشی از تحریم و موارد دیگر از مزایای تولید ریل و 
اس��تفاده از ریل ملی است، ضمن اینکه این امر، موجب رشد صنعت 

و خودکفایی کشور شده است.

ریل�تولیدی�ذوب�آهن�در�سطح�محصولات�تراز�اول�جهانشوک�پادزهر�کرونا�به�فولاد

رسالت منطقه ویژه خلیج فارس در توسعه صنعت فولاد

 رشد 114درصدی 
فروش فولاد آلیاژی 

شرکت فولاد آلیاژی ایران با نماد »فولاژ« گزارشی 
از فعالی��ت یک ماه��ه منتهی ب��ه ۳۰ آذرماه ۹۹ را 
منتش��ر کرد که بر اس��اس آن میزان فروش شرکت 
در مدت ۹ ماهه امس��ال در مقایس��ه با مدت مشابه 
در سال قبل با رشد ۱۱۴درصدی همراه شده است.

ب��ه گ��زارش ایراس��ین، می��زان فروش ش��رکت 
ف��ولاد آلی��اژی ای��ران در آذرم��اه امس��ال براب��ر با 
۶،۶۵۷،۳۹۱میلی��ون ری��ال بوده اس��ت ک��ه از این 
میزان بیش��ترین سهم فروش برای بازار داخلی بوده 
و صادرات س��هم اندکی داشته اس��ت. به این شکل 
ک��ه درآمد به  دس��ت آم��ده از ف��روش محصول در 
بازار داخلی این ش��رکت برابر با ۶،۶۱۵،۲۹۶میلیون 
ری��ال ب��وده و درآمد حاص��ل از ص��ادرات نیز تنها 

۱۰۰،۴۲۳میلیون ریال شده است.
بر اس��اس اطلاع��ات موجود، بیش��ترین محصول 
فروخته ش��ده در ب��ازار داخل��ی محص��ول آلیاژی 
ب��وده ک��ه از ف��روش ۳۴،۶۰۸تن محص��ول درآمد 
۶،۰۵۹،۶۵۰میلی��ون ری��ال به  دس��ت آمده اس��ت. 
همچنی��ن در بازار صادراتی نیز محصول مهندس��ی 
با ف��روش ۷۰۳ تن ع��دد ۸۶،۱۲۷میلی��ون ریال و 
محص��ول آلیاژی نیز ۶۹ تن به ف��روش رفته و عدد 

۱۴،۲۹۶میلیون ریال را به ثبت رسانده است.
لازم به ذکر اس��ت که در ای��ن یک ماهه محصول 
آلیاژی به مقدار ۳۴،۶۸۰تن و ۱۰،۸۴۰تن محصول 

مهندسی تولید شده است.
با نگاهی بر عملکرد ۸ ماهه ش��رکت فولاد آلیاژی 
ای��ران، می بینی��م ک��ه میزان ف��روش انجام ش��ده 
۳۶،۱۰۷،۲۹۷میلی��ون ری��ال بوده اس��ت که از این 
میزان فروش سهم بازار داخلی ۳۴،۵۶۰،۱۴۲میلیون 
ریال به  دس��ت آمده و در ب��ازار صادراتی نیز فروش 
صورت گرفت��ه به می��زان ۱،۸۶۰،۵۶۸میلیون ریال 

بوده است.
در مجم��وع می توان گفت، ش��رکت فولاد آلیاژی 
ای��ران از ابتدای س��ال مال��ی تا انته��ای آذرماه ۹۹ 
فروش��ی برابر با ۴۲،۷۶۴،۶۸۸میلیون ریال داش��ته 
اس��ت که در مقایس��ه ب��ا عدد ثبت ش��ده در مدت 
مشابه سال گذش��ته به مقدار ۱۹،۹۶۴،۶۳۰میلیون 
ریال بوده با رشد ۱۱۴درصدی در فروش همراه شده 

است.
گفتنی است از فروش حاصل شده در مدت ۹ ماهه 
امسال، س��هم فروش داخلی ۴۱،۱۷۵،۴۳۸میلیون 
ریال و س��هم بازار صادراتی نیز ۱،۹۶۰،۹۹۱میلیون 
ریال شده است. همچنین بیشترین محصول فروخته 
ش��ده در ب��ازار داخلی محص��ول آلیاژی ب��ه مقدار 
۲۹۸،۸۹۱تن بوده و در بازار صادراتی نیز محصول به 
فروش رفته محصول مهندسی به میزان ۱۹،۰۹۶تن 

بوده است.

 تولید کاتد ۵ درصد
فراتر رفت

طبق آمار منتش��ر شده توسط شرکت ملی صنایع 
مس ایران، از ابتدای امس��ال تا پایان آذرماه، بیش از 
۲۶۳ ه��زار تن آند، بیش از ۲۰۶ هزار تن کاتد مس 
تولید ش��ده است که نس��بت به برنامه ریزی صورت 
گرفته برای تولید در امسال به ترتیب ۱۰ و ۵درصد 
رش��د تولید را تجربه کرده اس��ت. به گزارش ایسنا، 
برای��ن اس��اس در این بازه زمانی ش��رکت ملی مس 
ای��ران موفق به شکس��تن رک��ورد تولید اند طی بازه 
زمانی ۹ ماهه در س��ال های اخیر شده است. بررسی 
و مقایسه آمار تولید  هستند شرکت مس در ۹ ماهه 
امس��ال نش��ان می دهد که در مقایسه با مدت زمان 
مش��ابه سال گذشته، با رش��د ۱۶ درصدی ۳۷ هزار 
و ۲۶۴ تن بیشتر اند تولید شده است. در تولید کاتد 
نیز در ۹ ماهه نخس��ت امس��ال ۱۷ هزار تن نسبت 
به مدت مش��ابه سال گذش��ته تولید شده است که 
۹درصد رشد داشته است. تولیدات در این بازه زمانی 
در تولید کنس��انتره مس نی��ز از برنامه جلوتر بوده و 
در این مدت، ۹۰۵ هزار و ۴۴۵ تن کنس��انتره مس 
تولید ش��ده که نسبت به برنامه تعریف  شده ی ۸۵۸ 
هزار و ۸۷۲ تنی، گویای رش��د ۵ درصدی اس��ت. با 
این میزان تولید کنس��انتره، رکورد قبلی کنس��انتره 
مس در بازه زمانی ۹ ماهه س��الیان گذشته، شکسته 
شده است.  تولید مس محتوی معدنی نیز از ابتدای 
امس��ال تا پایان آذرماه، در مجموع ۲۱۹ هزار و ۶۵۲ 
تن ثبت شده اس��ت که در مقایسه با برنامه، با رشد 
س��ه درصدی مواجه ش��ده اس��ت. همچنین در بازه 
زمانی مذک��ور، درمجموع ۱۳۴ میلیون تن س��نگ 
معدن اس��تخراج شده که نسبت به برنامه پیش بینی 
شده امسال، رش��د یک درصدی داشته است. ضمن 
اینکه در این مدت ۴۰ میلیون تن سنگ سولفور نیز 
برداشت ش��ده که دو درصد از برنامه در نظر گرفته 

برای برداشت سنگ سولفور جلوتر است.

اخبار
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در حالی که خبرها در مورد امضای بس��ته محرک مالی از سوی 
دونالد ترامپ سبب امیدواری سرمایه گذاران شده و تضعیف ارزش 
دلار نیز به افزایش اش��تها برای س��رمایه گذاری در بازار طلا کمک 
کرده است، نرخ فلز زرد روزگذشته شاهد جهش یک درصدی بود.

به گزارش تس��نیم، نرخ فلز زرد که در معاملات اولیه روزگذشته 
تا رقم ۱۹۰۰ دلار و ۴ س��نت بالا رفته بود، با اندکی تعدیل و رش��د 
۰.۶۲درصدی نسبت به رقم پایانی هفته گذشته یعنی ۱۸۹۵ دلار 

و ۵ س��نت رس��ید. نرخ فلز زرد در معاملات آتی روزگذش��ته برای 
تحویل در ماه فوریه نیز با ۰.۸۴ درصد رشد به ۱۸۹۹ دلار رسید.

ترامپ یکشنبه شب یک بسته کمک کرونایی ۲.۳ تریلیون دلاری 
و مکم��ل بودجه ای را به امضا رس��اند و حقوق و بیکاری میلیون ها 
امریکایی را دوباره برقرار کرد. این مصوبه از تعطیلی بخشی از دولت 
فدرال به دلیل اتمام بودجه جلوگیری می کند. استفن اینز تحلیلگر 
بازار طلا در موسسه آکسی تریدر گفت: »بسته محرک مالی جدید 

موجب تقویت بازارها شده است اما سرمایه گذاران مدت هاست که 
در مورد این بس��ته صحبت می کنند. بنابراین مشخص نیست که 

این بسته تا چه زمانی خواهد توانست بازار را افزایشی نگه دارد.«
ش��اخص ارزش دلار در براب��ر س��بد ارزه��ای معتب��ر جهان��ی 
روزگذشته ش��اهد ۰.۲ درصد کاهش بود و سبب افزایش جذابیت 
طلا برای خریدارانی شد که از ارزهای غیردلاری استفاده می کنند. 
اکنون س��رمایه گذاران منتظر رای گیری روزگذش��ته در مجلس 

نمایندگان امریکا در خصوص افزایش مبلغ چک های یارانه نقدی 
از ۶۰۰ به ۲۰۰۰ دلار هس��تند. این در حالی است که ترامپ گفته 
س��نا نیز فرآیند افزایش مبلغ چک ها را آغاز خواهد کرد. اینز افزود، 
در حالی که روزگذشته نرخ طلا تا بالای ۱۹۰۰ دلار رسید، احتمالا 
برای اینکه فلز زرد در این رقم تثبیت شود، باید شاهد کاهش بیشتر 
ارزش دلار باشیم. نرخ طلا از ابتدای امسال میلادی تاکنون بیش از 

۲۴ درصد رشد داشته است.

طلا در بازارهای جهانی گران شد

چشم طمع 3 کشور به اکتشاف در قطب شمال
مسعودرمضانی

مترجم

منافع صنعتی و سیاسی کشورهای چین، امریکا 
و روس��یه در قطب ش��مال احتم��الا در دهه آینده 
افزای��ش خواهد یاف��ت و هر یک از آنه��ا برنامه ها، 
پیشنهادها و سیاست های رقابتی خود را به منظور 

انجام عملیات اکتشافاتی، به کار خواهند بست.
به گزارش »روزگار معدن« ، ذوب ش��دن یخ های 
قطب ش��مال علاوه بر ایجاد فرصت هایی در زمینه 
حمل ونق��ل دریایی می تواند موج��ب ادعاهایی در 
زمینه اس��تفاده از منابع معدنی آن باشد. در همین 
حال کشورهایی مانند چین، روسیه و ایالات متحده 
چش��م طمع بر روی این مناب��ع طبیعی فراوان این 
منطقه دارن��د. آنچه که ما در ن��گاه ژئوپلیتیکی به 
وضعیت اطراف قطب ش��مال شاهد آن هستیم این 
است که منابع معدنی آن در انتظار استخراج است.

اقدامی جسورانه از سوی روسیه �
در س��ال ۲۰۰۷ میلادی روس��یه در اقدامی با دو 
فرون��د زیردریایی خود را ب��ا پرچم تیتانیوم در دو و 
نیم مایلی قطب شمال مستقر کرد که واکنش هایی 
را در پی داش��ت ضمن اینکه به ص��ورت نمادین از 
وجود میلیاردها دلار از ذخایر نفت و گاز در اقیانوس 
منجمد س��خن گفت. این اقدام جس��ورانه و تا حد 
زیادی نمایشی توسط روسیه با شک و تردید و حتی 
تمس��خر روبه رو ش��د و کانادا این شیرین کاری را با 
در اختیار گرفتن زمین استعماری در قرن پانزدهم 
مقایسه کرد. توجه دوباره به این موضوع از این جهت 
م��ورد توجه قرار گفته که یخ های قطب ش��مال در 
حال ذوب ش��دن بوده و همین اتفاق سبب می شود 
تا دسترس��ی به منابع بهره برداری نش��ده در قطب 
شمال افزایش یابد. از این جهت کشور روسیه، چین 
و ایالات متحده ۱۳ س��ال سریع تر و جلوتر از بقیه به 

آن چشم دوخته اند چرا که این بخش از جهان دارای 
ذخایر معدنی و موقعیت استراتژیک است.

منافع صنعتی و سیاس��ی این کش��ورها در قطب 
شمال احتمالا در دهه آینده افزایش خواهد یافت و 
هر یک از آنها برنامه ها، پیش��نهادها و سیاست های 
رقابت��ی خود را برای اکتش��افات در قطب ش��مال، 
دنبال خواهند کرد و این در حالی است که روسیه به 
دنبال تس��لط بیشتر بر کنترل منابع جهانی است و 
ایالات متحده نیز به دنبال از بین بردن تسلط چین 
در عناصر نادر خاکی است و چین نیز به دنبال حفظ 
و تس��لط بر منافع خود است. حال این سوال مطرح 
می ش��ود که آیا جهان باید ش��اهد آغاز جنگ سرد 
جدی��دی میان قدرت های جهانی در میدان نبرد به 
منظور تس��لط یافتن بر مناب��ع معدنی و همچنین 

موقعیت استراتژیک در قطب شمال باشد؟

چین کشوری نزدیک به قطب شمال؟ �
بر مبنای قانون نانوش��ته سیاس��ت چین در قبال 
قطب ش��مال در س��ال ۲۰۱۸، این کش��ور خود را 
نزدی��ک قطب ش��مال توصیف ک��رد. بدین منظور 
که ه��ر اتفاقی که در دایره قطب ش��مال روی دهد 
می توان��د روی آب وهوا اقتصاد و جامعه س��رزمین 
چین اثرگذار باش��د به همین منظور این کشور باید 
در تمامی مس��ائل مربوط به قطب شمال مشارکت 
داش��ته باشد. سیاس��ت چین در قبال قطب شمال 
دنبال کردن اس��تراتژی برد- برد است به این منظور 
که کش��ورهای دیگر نیز در استفاده از منابع معدنی 
قطب شمال س��هیم باشند ضمن اینکه چین هم به 
دنبال فرصت هایی اس��ت ک��ه منافع خود را همانند 
دیگر سهامداران حفظ کند. در همین راستا موسسه 
قطب شمال، از گرینلند به عنوان یک شریک جذاب 

و بالقوه ب��رای چین یاد کرد ک��ه می تواند موقعیت 
اس��تراتژی ق��وی در میان س��ایر قدرت ها در قطب 
ش��مال به نمایش بگذارد. از نظ��ر تاریخی، گرینلند 
جزی��ره مهم و اس��تراتژیک به ش��مار م��ی رود. در 
گزارش��ی آمده اس��ت که ترامپ، رئیس جمهوری 
امریکا در س��ال ۲۰۱۹ به دلیل موقعیت استراتژیک 
آن به دنبال خرید این جزیره بوده است ضمن اینکه 
رئیس جمهوری امریکا بزرگی این معامله را هم وزن 
معام��لات املاک و مس��تغلات دانس��ت. ضمنا این 
جزی��ره برای چین می تواند از نظر ذخایری همچون 
آهن، روی و عناصر نادر خاکی جذاب به نظر برسد.

ج�ذب  � ب�رای  گرینلن�د  تمای�ل 
سرمایه گذاری خارجی

در همین حال دولت گرینلند علاقه مند اس��ت تا 
در راس��تای کمک به تنوع بخشی در اقتصاد خود از 

طریق مع��ادن بزرگ و انجام پروژه های زیربنایی در 
منابع طبیعی، نسبت به جذب سرمایه های خارجی 
اقدام کند ضمن اینکه اقتصاد گرینلند درحال حاضر 
به ش��دت ب��ه صنع��ت ماهی گیری متکی اس��ت.  
۲ذخیره معدن��ی کلیدی در گرینلند وجود دارد که 
چی��ن می تواند به منظور آزمای��ش از میزان ذخایر 
آن در انج��ام اکتش��افات ورود پیدا کند. این مناطق 
ش��امل Isua و Kvanefjeld اس��ت. ایسوا معدن 
س��نگ آهنی اس��ت که در لبه درپوش یخی ایسلند 
واقع شده است. این پروژه پیش از این در اختیار یک 
ش��رکت معدنی لندن بود که در س��ال ۲۰۰۵ مجوز 
اکتش��اف گرفت و در س��ال ۲۰۱۳ مجوز استخراج 
۳۰ س��اله آن را کسب کرد، اما در سال ۲۰۱۴ اعلام 
ورشکس��تگی کرد.  ضمن اینکه پروانه بهره برداری 
 General Nice آن متعلق به ش��رکت کامودیتی
Development چین��ی ب��ود. بنابراین می توان 
گفت که Isua نخس��تین پروژه ای در قطب شمال 
بوده ک��ه به ص��ورت کامل در اختیار یک ش��رکت 
چین��ی قرارگرفته اس��ت. در همین ح��ال دومین 
ذخایر بزرگ اکس��یدهای کمیاب زمین و ششمین 
منب��ع بزرگ اورانیوم در بخش Kvanefjeld واقع 
ش��ده اس��ت. انتظار می رود این معدن دارای ذخایر 
معدن��ی بی��ش از یک میلیارد تن داش��ته باش��د و 
ب��ر اس��اس پیش بینی ه��ای صورت گرفت��ه بالای 
۸۰درص��د از درآمدهای این پروژه نیز از عناصر نادر 
خاک��ی آ ن تأمین ش��ود. بهره ب��رداری از این ذخایر 
 Greenland Minerals ب��ا ش��رکت معدن��ی
 Shenghe اس��ت که بخش��ی از آن به گروه چینی
Resources تعلق دارد. در صورتی که بهره برداری 
از ای��ن پ��روژه موفقیت آمیز باش��د کانس��ار بزرگ 
عناصر ن��ادر خاک��ی Kvanefjeld ب��رای چین، 
 می توان��د امتی��از قابل توجه��ی در اس��تفاده از آن

 به شمار رود.

 بازار سنگ آهن 
به نوسان ادامه می دهد

پس از آنکه نرخ س��نگ آهن هفته گذش��ته بالاخره 
ارزان ش��د دوب��اره با توجه به جو مثبت ب��ازار و نیاز به 
خرید بیش��تر بین مش��تریان چینی بالا رفت. آخرین 
ن��رخ ۳.۴۵ دلار بالا رفته ۱۶۶.۵ دلار هر تن خش��ک 
سی اف  آر شد. به گزارش فولاد ایران، پس از ۲ روز افت 
نرخ ظاهرا بازار به یک کف نرخ موقت دس��ت یافت و با 
توج��ه به این که تقاضا خوب اس��ت نرخ خود را دوباره 

بالا کشید.

قیمت قراضه در تایوان 
بالاتر رفت

قیمت قراضه کانتین��ری وارداتی در تایوان به روند 
صعودی ادامه داده و هفته گذشته با ۱۷ دلار رشد نرخ 
۴۴۷ دلار هر تن س��ی اف آر ثبت شد. پیشنهاد ها ۲۰تا 
۲۵ دلار رشد هفتگی داش��ت. به گزارش فولاد ایران، 
جو ب��ازار در کل مثبت بود ولی ب��ا نزدیکی تعطیلات 

قاعدتا بازار آرام تر خواهد شد.

 کاهش تقاضای قراضه
 در هند

قیمت قراضه خرد شده وارداتی در هند نیز در راستای 
رشد نرخ س��ایر بازارها صعودی بود ولی حجم خرید ها 
کاهش یافته است. یازدهمین هفته متوالی است که نرخ 
ب��الا رفته که به دلیل رون��ق بازار جهانی قراضه و هزینه 
بالای کرایه حمل با کانتینر بوده است. به گزارش فولاد 
ایران، آخرین نرخ قراضه خرد ش��ده کانتینری در هند 
حدود ۲۸ دلار رشد نرخ هفتگی داشته به ۴۵۰دلارهر 
تن سی اف  آر رس��ید. با این رشد قیمت های اخیر حال 
خریداران هن��دی ترجیح می دهند از آهن اس��فنجی 

داخلی خرید کنند تا قراضه وارداتی.

روی خط خبر
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رئیس کمیس��یون معدن و صنایع معدنی ات��اق بازرگانی، 
صنای��ع و معادن و کش��اورزی خراس��ان رضوی گفت: فعالان 
صنای��ع معدنی مثل س��یمان و فولاد از افزای��ش کرایه  بار و 
تاثیر این موضوع بر نرخ تمام شده محصولات خود گلایه مند 
هس��تند و باید به دنبال راهکاری ب��رای کاهش این هزینه ها 

بود.
به گزارش اتاق بازرگانی خراس��ان رضوی، حسین احمدی 
سلیمانی در نشست مش��ترک کمیسیون های »حمل ونقل و 
ترانزیت« و »معدن و صنایع معدنی« اتاق بازرگانی خراس��ان 
رض��وی افزود: موضوع هزینه های حمل ونق��ل، دلیل افزایش 
کرایه ب��ار و اثرات این افزایش بر نرخ تمام ش��ده محصولات 

معدنی بررسی و به بحث گذاشته شد.
وی اضافه کرد: رشد هزینه های جانبی تولید در بخش های 
مختل��ف، تولیدکنن��ده را در نرخ تمام ش��ده محصول اش با 

چالش مواجه می کند. دبیر کمیس��یون معدن اتاق بازرگانی 
خراس��ان رض��وی نی��ز در ای��ن نشس��ت گفت: تغیی��ر نرخ 
حامل ه��ای ان��رژی و فرآورده های نفتی در امس��ال موضوع 
مهمی اس��ت که ب��ر بخش های مختلف از جمل��ه حمل ونقل 
اثرگذار بوده است از طرفی، نمی توان اثر نرخ ارز بر حوزه های 

دیگ��ر را نادیده گرفت. افزایش ن��رخ ارز در حوزه حمل ونقل 
ه��م اثرگذار بود و تاثی��ر آن بر نیازهای ای��ن بخش از جمله 
لاس��تیک و دیگر لوازم مش��هود اس��ت. هاش��م صفار افزود: 
براس��اس آخرین گزارش، معادل ۹.۴ درصد ش��اغلان کشور 
در بخش حمل ونقل فعال هس��تند و آنچه مشخص است این 
ک��ه همواره تورم بخش حمل ونقل از تورم اس��می در س��ایر 
بخش ه��ای اقتصاد مثل ن��رخ مصرف کننده کمت��ر بوده و از 
 این حیث حمل ونقل همیشه تحت  فشار خاصی از بعد هزینه 

بوده است.
وی اضافه کرد: از سوی دیگر، امروز بخش صادرات و تولید 
نمی توان��د همگام ب��ا تورم جامعه، نیاز خ��ود را تامین کند و 
افزایش قیمت های حوزه حمل ونقل هم بر این بخش اثرگذار 
است. آریون برزن مافی، رئیس انجمن معدن و صنایع معدنی 
خراس��ان رضوی نیز در این نشست گفت: افزایش هزینه های 

ش��ن و ماس��ه در امسال موضوع مهمی اس��ت که باید به آن 
توج��ه کرد. وی اف��زود: طبق بررس��ی ها از هزینه های تولید 
این محصولات، در نرخ تمام ش��ده مخلوط تولیدی از معدن، 
بی��ن ۳۸ تا ۶۴ درصد هزینه مربوط به هزینه های حمل ماده 

معدنی برداشت شده تا کارخانه بوده است.
مرتضی قندچ��ی، نایب رئیس اتحادی��ه کارگزاران گمرکی 
خراس��ان رضوی نیز در این نشست با اشاره به اهمیت حمل 
ریلی مواد معدنی در دنیا گفت: اصلی ترین موضوع مطرح در 
معادن، حمل مواد اس��تخراجی است و بهترین روش در تمام 

دنیا حمل ریلی است.
وی اف��زود: حمل ریلی در ایران گران تر از برخی کش��ورها 
اس��ت که دلیل اصلی این موضوع به زیرس��اخت های کشور 
بازمی گردد و باید روی فعالیت های ریلی در بنگاه های کوچک 

کار کرد.

گلایهمعدنکارانازافزایشهزینههایحملونقل

حوزه معدن خلأهای قانونی دارد

اس��تاندار یزد گفت: ب��ا بهره ب��رداری از واحدهای تولید 
شمش و آهن اس��فنجی فولاد بافق، چرخه تولید فولاد این 

شهرستان تکمیل می شود.
به گ��زارش مهر، محمدعلی طالب��ی در بازدید از صنایع 
آهن و فولاد بافق اظهار کرد: چرخه تولید فولاد شهرستان 
بافق با ساخت و بهره برداری واحدهای تولید آهن اسفنجی 
و ش��مش فولاد تکمیل و به یکی از مجموعه های س��رآمد 

کشور تبدیل می شود.
وی با اش��اره به پیشرفت فیزیکی طرح های توسعه فولاد 
بافق، ادامه داد: بخش تولید آهن اسفنجی و کلاف های خط 

راه آهن این مجموعه، نیمه اول س��ال آینده به بهره برداری 
می رسد.

اس��تاندار یزد عنوان کرد: در مرحل��ه بعدی بخش تولید 
شمش فولاد به بهره خواهد رسید.

وی، اهیم��ت مجموعه فولاد باف��ق را، وجود یک چرخه 
کامل از اس��تخراج سنگ آهن تا تولید گندله، آهن اسفنجی 
و محصولات مقاطع فولادی دانس��ت و گفت: نمونه هایی از 
چنین مجموعه کاملا به هم پیوس��ته ای در کشور کم نظیر 

است.
وی عن��وان ک��رد: مجموعه ف��ولاد بافق علاوه ب��ر اینکه 

زمینه اش��تغال بسیار مناس��بی را برای مردم فراهم کرده، 
ارزش افزوده خوبی را برای شهرس��تان ب��ه ارمغان آورده و 
وج��ود آن، نقش خوب��ی را در آینده شهرس��تان بافق ایفا 
خواه��د ک��رد. طالبی در ادام��ه به چالش ه��ای پیش روی 
فولاد بافق اش��اره و تصریح کرد: مسئله آب، ارائه تسهیلات 
موردنیاز این مجموعه و نیز سایر هماهنگی هایی که باید با 
وزارت صنعت، معدن و تجارت انجام شود، پیگیری می شود 

تا این مجموعه با کمترین مشکل به فعالیت بپردازد.
اس��تاندار ی��زد گفت: ب��رای تامی��ن خ��وراک مجموعه 
سنگ آهن مرکزی و واحدهای زیر مجموعه آن پیگیری های 

زیادی انجام و قول های مس��اعدی نیز از س��وی معاون اول 
رئیس جمهوری و وزیر صنعت، معدن و تجارت داده ش��ده 

که در حال پیگیری آنها تا حصول نتیجه نهایی هستیم.

چرخهتولیدفولاددربافقتکمیلمیشود

گروه معدن

نشس��ت مطالبه گران حوزه معادن سراس��ر 
در  تخلف��ات  بررس��ی  موض��وع  ب��ا  کش��ور 
زیس��ت محیطی  مش��کلات  و  بهره برداری ه��ا 
مع��ادن با حض��ور نائب  رئیس کمیت��ه معادن 

مجلس شورای اسلامی برگزار شد.
 به گ��زارش تس��نیم، در این نشس��ت ابتدا 
مطالبه گرانی از اس��تان های خوزستان، کرمان، 
اصفهان، آذربایجان غربی و شرقی و کردستان 
به بیان نقطه نظرات و دغدغه های خود نسبت 
ب��ه در حوزه بهره برداری از معادن شهرس��تان 

محل سکونت خود پرداختند.
پاش��ایی،   معصوم��ه 
معدن  کمیته  نائب  رئیس 
مجلس با اش��اره به طرح 
جدید کمیس��یون صنایع 
مجلس گفت: خبر خوبی 
دوس��تان  ب��رای  ک��ه 
مطالبه گر حاضر در این نشست دارم این است 
که به تازگی کمیس��یون صنای��ع طرح اصلاح 
موادی از قانون معادن را وارد سیس��تم طرح ها 
و لوای��ح مجلس کرده و ما در مجلس با جدیت 

در حال پیگیری این طرح هستیم.
جایگزین�یدرآمده�ایمعدن�یبا�

درآمدهاینفتی
وی ب��ا انتقاد از عدم فازبن��دی معادن پیش 
از بهره برداری تصریح کرد: این مس��ئله موجب 
ش��ده که پیمانکاران معادن هی��چ تعهدی در 
احیای محیط زیس��ت پیرام��ون معدن پس از 
پایان بهره برداری نداش��ته باش��ند. کش��ور ما 
در ح��ال ورود به برهه ای اس��ت که درآمدهای 
حاص��ل از معادن جایگزی��ن درآمدهای نفتی 

شود.
همین مس��ئله موجب ش��ده ت��ا مافیایی در 
این حوزه ش��کل بگیرد. از س��وی دیگر امروز 
با معضلی به اس��م بی تفاوتی عمومی نسبت به 
محیط زیست ملی مواجه هستیم و جای تعجب 
زی��اد دارد که بر خلاف س��ال های دفاع مقدس 

ک��ه برای یک وجب از خاک کش��ور ش��هدای 
زی��ادی را تقدیم کردی��م اما ام��روز خودمان 
خاکم��ان  و  آب  و  محیط زیس��ت  ح��وزه  در 
ب��ه قص��د ناب��ودی حمل��ه ور ش��ده ایم و هیچ 
 حساس��یت عمومی نیز نس��بت به این مسئله

دیده نمی شود. 
وی تاکید کرد: در کنار ثروت سرش��اری که 
معادن برای کشور به ارمغان می آورند لازم است 
که بخش��ی از درآمدهای ناش��ی از استحصال 
معادن پس از پایان عملیات بهره برداری، صرف 
احیای محیط زیس��ت پیرامون آن معادن شود، 
مس��ئله ای که متاس��فانه کاملا نادی��ده گرفته 

می شود.
گردشمالیسنگینمعادن�

ای��ن عض��و کمیس��یون صنای��ع مجلس با 
اش��اره به تخلفات و مفاس��د موجود در بس��تر 
معادن کش��ور گفت: گردش مال��ی قابل توجه 

مع��ادن، ظرفیت بروز فس��اد در ای��ن حوزه را 
بسیار بالا برده اس��ت که همین مسئله ایجاب 
می کن��د توج��ه وی��ژه ای از س��وی حاکمیت 
 نس��بت به شفاف س��ازی امور مرتبط با معادن 

صورت گیرد. 
البت��ه خوش��بختانه در طرح اص��لاح قانون 
مع��ادن تمامی این مس��ائل م��ورد توجه قرار 

گرفته است.
ب��ه طور مثال در یک��ی از بندهای این طرح 
تصریح ش��ده اس��ت ک��ه بهره برداران��ی که به 
دلی��ل س��وء مدیریت موج��ب ایج��اد اختلال 
در محیط زیس��ت، امنی��ت، اقتص��اد و قاچاق 
م��واد معدنی در شهرس��تان و اس��تان دارای 
معدن ش��وند یا با اس��تفاده غیر اصولی و بدون 
ط��رح مهندس��ی معدن اق��دام به اس��تخراج 
م��واد معدن��ی کنند یا طرح مهندس��ی معدن 
را رعای��ت نکنند یا در جبران خس��ارات وارده 

ب��ه منابع طبیعی و محیط زیس��ت و س��اکنان 
بوم��ی تعلل کنن��د با تصویب ش��ورای معادن 
 اس��تان و تایید ش��ورای عالی مع��ادن خلع ید 

خواهند شد. 
پاش��ایی اف��زود: همچنین در ط��رح مذکور 
مسائل امنیتی به ویژه در حوزه واگذاری معادن 
ب��ه بهره برداران خارجی م��ورد توجه ویژه قرار 
گرفته به طوری که بهره برداران خارجی معادن 
بای��د در مدیریت معادن م��ورد بهره برداری از 
مدیران داخلی ذی صلاح و کارشناسان خارجی 
فنی متناس��ب ب��ا مع��دن م��ورد بهره برداری 
که مورد تایید وزارت صنعت باش��د، اس��تفاده 
 کنن��د و در غیر این صورت خل��ع ید خواهند 

شد.
 وی در عی��ن ح��ال ب��ا بیان اینک��ه ما این 
ق��ول را به مطالبه گران ح��وزه معدن می دهیم 
ک��ه این ط��رح را ب��ا در نظر گرفت��ن تمامی 

م��ورد  کارشناس��ی  نظ��رات  و  پیش��نهادات 
بررس��ی ق��رار دهی��م، گف��ت: از مطالبه گران 
حاض��ر در نشس��ت درخواس��ت می کنیم که 
پیش��نهادات خود را نس��بت به ط��رح اصلاح 
قانون معادن اعلام کنن��د تا در نهایت طرحی 
 کام��ل و واقع بینانه در دس��تور کار مجلس قرار 

گیرد.
درآمده�ایمعدن�یبای�دص�رف�

آبادانیبومیانمنطقهشود
یک��ی از مس��ائلی مهم��ی ک��ه در این طرح 
در نظ��ر گرفت��ه ش��ده این اس��ت ک��ه بخش 
قابل توجهی از درآمدهای حاصل از استحصال 
مع��ادن باید صرف آبادانی و افزایش رفاه همان 
منطقه ای ش��ود که معادن در آنجا واقع شده و 
این طور نباش��د که س��هم بومیان این مناطق 
صرفا آلودگی ه��ای ناش��ی از بهره برداری های 

معادن باشد. 
وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه خیلی از مش��کلات 
کشور از جمله فس��اد و ناکارآمدی ها در بخش 
معادن به نوع انتخابات م��ردم نیز بازمی گردد 
گفت: چ��را باید مردم به افرادی رای دهند که 
در دوران انتخاب��ات بدون هی��چ ابایی اقدام به 

پول  پاشی می کنند.
 ب��ه هر ح��ال این مس��ئله یک ام��ر اثبات 
ش��ده اس��ت ک��ه وقت��ی ف��ردی ب��رای ورود 
می کن��د  هزین��ه  ۱۰میلی��ارد  مجل��س  ب��ه 
 قطع��ا ب��رای خدمت ب��ه م��ردم وارد مجلس 

نمی شود. 
بنابرای��ن انتخاب مردم نقش تعیین کننده ای 

در اصلاح امور دارد.
 پاش��ایی در پای��ان اظهاراتش گف��ت: بنده 
ب��ه عنوان عضو کمیس��یون تخصص��ی صنایع 
و مع��ادن مجلس این آمادگ��ی را دارم که در 
زمینه ساماندهی شرایط حاکم بر معادن کشور 
با مطالبه گرانی که در این نشس��ت دغدغه های 
خ��ود را بیان کردند، همکاری داش��ته باش��م 
ول��ی ش��رط موفقی��ت و ب��ه نتیجه رس��یدن 
مطالبه گری ها جمع آوری اسناد دقیق و متقن 

از تخلفات صورت گرفته در این حوزه است.

اجرایطرحهای
زیرساختصنعتومعدن
سیستانوبلوچستان

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
سیستان و بلوچستان گفت: طرح های زیرساختی 
ح��وزه صنعت و معدن اس��تان ب��ا ۶۰۰ میلیارد 
ری��ال اعتبار در حال اج��را و ۴هزار میلیارد ریال 
تسهیلات نیز در امس��ال به بنگاه های صنعتی و 

معدنی پرداخت شده است. 
داود ش��هرکی در گفت وگو با ایرنا با اش��اره به 
اینک��ه نبود هلدینگ ب��زرگ معدنی خلا بزرگی 
بوده اس��ت اظهار ک��رد: تش��کیل هلدینگ های 
تخصصی در ح��وزه معدن باعث ایج��اد زنجیره 
می ش��ود و یکی دیگر از راهکارهای پایین آوردن 

ریسک است.
وی با اش��اره ب��ه اینکه اس��تراتژی دولت های 
مختلف کمک به تولید و جهش تولید و عزم تمام 
این دولت ه��ا ایجاد زیرس��اخت ها در حوزه های 
مختلف بوده اس��ت اف��زود: هلدینگ ها به عنوان 
پیش��ران اقتص��اد باید نقش بیش��تری در تامین 
مالی و خروج از رکود ایفا کنند و دولت نیز توجه 

ویژه ای به آنها داشته باشد.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
سیس��تان و بلوچس��تان بیان کرد: دولت رقیب 
بخ��ش خصوصی نیس��ت و انگیزه آفرین و حامی 
بخش خصوصی است و در زمینه ایجاد هلدینگ 
معدنی در اس��تان قطعا حمای��ت دولتی صورت 

خواهد گرفت. 
 وی تصری��ح ک��رد: ایج��اد هلدین��گ معدنی 
آینده ای درخش��ان را در بخش معادن منطقه به 

همراه خواهد داشت.

بازگشتیکمجتمع
فولادیبهچرخهتولید
درآذربایجانشرقی

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
آذربایجان شرقی از بازگشت یک مجتمع فولادی 
ب��ه چرخه تولید پس از تعطیلی ش��ش ماهه در 

شهرستان عجب شیر خبر داد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تج��ارت اس��تان، حبیب امی��ن زاده با 
اش��اره به بازدید از ش��رکت ف��ولاد صائب عجب 
ش��یر در آبان ماه امس��ال و بررس��ی مس��ائل و 
مش��کلات پیش روی ای��ن مجتمع، گف��ت: این 
واحد صنعت��ی به دلیل مش��کلات مالی به طور 
تعطیل ش��ده ب��ود که طب��ق وعده داده ش��ده 
مبنی بر آغ��از به کار مج��دد این واحد ت��ا پایان 
امس��ال و بر اس��اس برنامه ریزی ه��ای پیش بینی 
 شده، این امر در مدت 2ماه در زمینه رونق تولید 

محقق شد.
وی با اش��اره ب��ه برنامه های مح��وری وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت درب��اره بازگش��ت 
واحده��ای تعطی��ل و راکد به چرخ��ه تولید در 
س��ال جهش تولی��د، افزود: با آغ��از به  کار مجدد 
واحد فولادی یادش��ده، به ظرفیت تولید اس��تان 
افزوده ش��د و بر  اساس تمهیدات پیش بینی شده 
در ۳م��اه آینده، خ��ط تولید تیرآه��ن به عنوان 
 خ��ط دوم تولی��د در ای��ن مجتم��ع راه ان��دازی 

خواهد شد.
مجتم��ع ف��ولادی صائب عجبش��یر با ظرفیت 
تولید س��الانه ۱۸۰ هزار تن میلگرد درس��ال ۹۸ 
به بهره برداری رسید و درحال حاضر با رفع موانع 
تولید و ش��روع مجدد فعالیت، توان تولید روزانه 

بیش از ۷۰۰ تن میلگرد راخواهد داشت.
با بازگشت این مجتمع فولادی به چرخه تولید، 
زمینه بازگشت به اشتغال بیش از 2۰۰ نفر فراهم 

شد.

اخبار

بهزاد ساسان پور: مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزستان با 
حضور در مجموعه باش��گاه فرهنگی ورزشی فولاد خوزستان،  
پس  از برگزاری جلس��ه ب��ا مدیرعامل باش��گاه و گفت وگو با 

اعضای تیم بزرگسالان، از امکانات باشگاه بازدید کرد.
به گزارش س��ایت باشگاه فولاد خوزس��تان، علی قلعه نوی 
ب��ا حض��ور در س��الن کنفران��س ورزش��گاه ش��هدای فولاد 
خوزس��تان پس از گفت و گ��و با کادر فن��ی و بازیکنان تیم 
بزرگس��الان فولاد،  اظهار داشت: هدف از برگزاری این دیدار،  
گفت وگ��و با مدیرعامل، س��رمربی تیم و س��ایر اعضای کادر 
فنی و بازیکنان اس��ت. ش��رایط اقتصادی حاک��م بر جامعه و 
بنگاه های اقتصادی واضح اس��ت. در این شرایط نیز، مدیران 
 ش��رکت و هیات مدی��ره حمایت از مجموعه باش��گاه را ادامه

می دهند.
قلعه نوی در ادامه گفت: آنچه مش��خص اس��ت در فولاد از 
کادر مدیریتی و فنی حرفه ای و مجرب، اس��تفاده شده است. 
مجموعه کارکنان فولاد، هیات مدیره ش��رکت و س��هامداران 
عمده، از باشگاه فولاد خوزستان انتظاراتی دارند. امیدواریم با 

قرار گرفتن در رده های بالای جدول و یا کسب قهرمانی،  برای 
مجموعه فولاد خوزستان افتخارآفرینی کنید.

مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزستان در ادامه افزود: شرایط 
فوتب��ال را درک می کنی��م و ب��ه تلاش ه��ای کادر فن��ی و 
بازیکن��ان تیم واقف هس��تیم و به آنها ایم��ان داریم. با توجه 
ب��ه هفته ه��ای ابتدایی لی��گ و نزدیک بودن امتی��از تیم ها، 
ف��ولاد ه��م ش��رایط خوب��ی دارد. امیدواریم جای��گاه فولاد 
خوزس��تان بهتر از قبل بوده و در پلی آف آس��یا و رقابت های 

 پی��ش رو نماین��ده ای شایس��ته ب��رای اس��تان خوزس��تان و 
ایران باشد.

در ادامه جلسه سعید آذری ضمن تقدیر و تشکر از تلاش  ها 
و حمای��ت  های مهندس علی محم��دی و کارگران، مدیران، 
معاونی��ن و اعضای هیات مدیره ش��رکت فولاد خوزس��تان و 
ه��واداران خون گرم و ضمن عرض خیرمق��دم به مدیرعامل 
شرکت، اظهار داشت: مجموعه باشگاه فولاد خوزستان یکی از 
برترین  تیم  های س��طح کشور است. خوشحالیم که در محضر 

یک مدیرعامل با سابقه فعالیت های ورزشی در راس هلدینگ 
فولاد خوزستان هستیم.

مدیرعامل باش��گاه فولاد خوزستان در ادامه افزود: فولاد در 
فصل گذشته سال س��ختی را پشت سر گذاشت، با این حال 
موفق ش��د با قرار گرفتن بر س��کوی سوم،  سهمیه آسیا را به 

دست آورد.
آذری در پایان گفت: در لیگ امس��ال رقابت س��ختی بین 
تیم  ها ش��کل گرفته اس��ت و نزدیک ب��ودن امتیازها تا هفته 
هشتم گواه این موضوع است. اطمینان دارم که علی رغم همه 
حساس��یت ها و رقابت سنگین تیم ها، با جدیت و همدلی که 
در مجموعه تیم شکل گرفته برای رسیدن به بهترین جایگاه، 
یعنی قهرمانی فولاد و بالابردن جام قهرمانی تلاش می کنیم. 
امیدواریم در هفته پایانی در ش��هر مقدس مش��هد و در جوار 

حرم مطهر آقا امام رضا)ع( جام را بالای سر ببریم.
در ادام��ه این برنامه، مهندس عل��ی قلعه نوی مدیرعامل از 
بخش های مختلف مجموعه باش��گاه فرهنگی ورزش��ی فولاد 

خوزستان و پروژه های توسعه ای بازدید کرد.

علیقلعهنویمدیرعاملشرکتفولادخوزستان:
حامیباشگاههستیم،کادرفنیومدیریتمجربیداریم
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فولاد در پیچ و خم بروکراسی
اماواگرهای ثبت اطلاعات فولاد در سامانه جامع تجارت 

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

س��تاد تنظیم ب��ازار، معاونت امور مع��ادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، مجلس شورای اسلامی و معاونت اقتصادی رئیس جمهوری 
از مهم ترین نهادها یا مس��ئولانی هس��تند ک��ه تاکنون ب��رای تنظیم بازار 
فولاد پا به عرصه گذاش��ته اند؛ تلاش��ی که تاکنون موفقیت آمیز نبوده است. 
این ب��ار س��تاد تنظیم ب��ازار با توجه به جلس��ات خود و همچنی��ن با توجه 
ب��ه ابلاغ ش��یوه نامه س��اماندهی عرضه و تقاض��ای زنجیره فولاد از س��وی 
معاونت اقتصادی رئیس جمهوری تولیدکنندگان ش��مش و اس��لب فولادی، 
تولیدکنن��دگان مقاطع طویل ف��ولادی و همچنین فعالان تجاری در زمینه 
توزی��ع و فروش محص��ولات طویل فولادی را موظف ب��ه ثبت اطلاعات در 
س��امانه جامع تجارت کرده اس��ت. این آیین نامه با هدف افزایش ش��فافیت 
در معاملات فولاد، حذف واس��طه گری از این زنجیره و همچنین بازگش��ت 
آرامش به بازار فولاد اجرایی می ش��ود. این مصوبه از ۲ منظر قابلیت بررسی 
دارد. نخس��ت آنکه چه میزان از تولیدکنندگان اقدام به اجرای آن کرده اند؟ 
چگونه و با چه راهکاری با متخلفان برخورد می ش��ود؟ و آیا اجرایی ش��دن 
آن تاثیر مثبتی بر بازگش��ت آرامش به زنجیره فولاد و منطقی شدن قیمت 

محصولات فولادی دارد؟

عض��و انجمن فولاد با بیان اینکه جلس��ات کمیته تخصصی 
فولاد از این هفته برگزار می ش��ود، گفت: شیوه نامه جدید باید 
تغییرات کلی کند و به نظر می رس��د رفع تمام ایرادات آن، به 

عمر این دولت قد ندهد.
به گزارش مهر، رضا شهرس��تانی در م��ورد آخرین وضعیت 
اجرای ش��یوه نامه جدید ف��ولاد، اظهارکرد: طب��ق اعلام وزیر 
صنعت، معدن و تجارت قرار ش��د کمیته ای متشکل از انجمن 
ف��ولاد، وزارت صنعت، معدن و تج��ارت و انجمن نوردکاران با 

برگزاری جلساتی، مشکلات شیوه نامه را بررسی کنند.
عضو انجم��ن تولیدکنندگان فولاد اف��زود: البته این کمیته 
هنوز تش��کیل جلسه نداده است اما قرار است جلسات آن آغاز 

شود و امیدواریم به نتیجه مطلوبی برسیم.
وی ادام��ه داد: ش��یوه نامه آبان م��اه از س��وی رئیس دفتر 
رئیس جمه��وری به وزرای صنعت، مع��دن و تجارت و اقتصاد 
ابلاغ ش��د، از این رو قرار اس��ت در هنگام اجرا، ایرادات مرتفع 
ش��ود. شهرستانی گفت: این شیوه نامه باید تغییرات کلی کند، 
از این رو به نظر می رس��د رفع تم��ام ایرادات به عمر این دولت 

قد ندهد.

عضو انجم��ن تولیدکنندگان فولاد تصریح ک��رد: مهم ترین 
مشکلی که این شیوه نامه دارد، الزام به عرضه تمام محصولات 
زنجیره فولاد به بورس اس��ت؛ ای��ن موضوع هرگز عملی نبوده 
و عمل هم نخواهد ش��د و تاکنون هم کس��ی این کار را نکرده 
است؛ به عنوان مثال عرضه سنگ در بورس به دلیل اینکه انواع 
مختلفی دارد و گاها ش��کل تخصصی پیدا می کند، امکان پذیر 

نیست.
وی اف��زود: همچنین نحوه قیمت گذاری در این ش��یوه نامه 
اش��کال دارد و به این صورت که ۲۰ درصد زیر نرخ CIS و به 

شکل هفتگی باشد، درست نیست.
شهرس��تانی گف��ت: می خواهند نرخ ف��ولاد و میلگرد را زیر 
 ،CIS 1۰ه��زار تومان بیاورند در حالی که نرخ ورق بر اس��اس 
۶۰۰دلار است که اگر این عدد ضرب در دلار ۲۶ هزار تومانی 
شود و ۲۰ درصد هم از مجموع این رقم کم شود، باز هم بالاتر 

از 1۰ هزار تومان خواهد بود.
وی یادآور ش��د: به نظرم با این ش��یوه نامه می خواس��تند به 
صورت کلی قیمت های داخلی را پایین نگهدارند و به صادرات 

هم کاری نداشته باشند که این امر عملی نیست.

ب��ا هم��ت تلاش��گران خط��وط آنیلین��گ ۲ و ۳ و 
شست وش��وی الکترولیت��ی ناحی��ه نورد س��رد فولاد 
مبارک��ه، ب��ا ۸۶ درص��د رش��د تولی��د محص��ولات 
ویژه نس��بت ب��ه مدت مش��ابه س��ال قب��ل، رکورد 
ثب��ت  ب��ه  محص��ولات  ای��ن  تولی��د  در   جدی��دی 

رسید.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی فولاد مبارک��ه اصفهان،  
علیرضا علیخانی، تکنس��ین تولید خطوط آنیلینگ و 
شست وش��وی الکترولیتی کسب این رکورد ارزشمند 
را به همه مدیران و کارکنان ش��رکت تبریک گفت و 
در این خصوص افزود: واحد باکس آنیلینگ ش��ماره 
۳ موف��ق ش��د پس از ۶ م��اه بررس��ی، برنامه ریزی و 
طراح��ی س��یکل حرارتی ای��ن گری��د از محصولات 
ف��ولادی، در آذر م��اه امس��ال 1۰۷1 ت��ن از ای��ن 
 گ��روه محص��ولات را با موفقیت کیف��ی در این واحد 

تولید کند.
وی اظه��ار ک��رد: کارکنان بلندهم��ت خط باکس 
آنیلینگ ش��ماره ۲ نیز موفق ش��دند در مدت ۳ ماه، 

با برنامه ریزی و طراحی دقیق میکس و تناژ ش��ارژها، 
تولی��د محصولات ویژه را ۴۷۵ تن افزایش دهند و به 
عدد ۲1۸۶1 تن دست پیدا کنند. در مجموع خطوط 
آنیلینگ با تولید ۲۲۹۳۲ تن در آذرماه امسال، موفق 
به رش��د ۸۶ درصدی تولید محصولات ویژه نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته گردید.
علیخان��ی در ادام��ه با بیان اینکه در مدت مش��ابه 
س��ال ۹۸ تولید محصولات ویژه به میزان 1۲۳۲۹تن 
ب��وده اس��ت، اظه��ار ک��رد: واح��د باک��س آنیلینگ 
 ن��ورد س��رد گل��وگاه تولی��د در زنجی��ره محصولات 

سرد است.
ای��ن واحد با بررس��ی دقیق و ارتق��ای پارامترهای 
فنی توانس��ته تولید خود را بهبود بخشد و با اقدامات 
انجام ش��ده حج��م زی��ادی از محصولات وی��ژه را با 
 حف��ظ برنامه ماهان��ه تولید کند و به نیاز مش��تریان 
پاسخ دهد. وی از حمایت های مدیریت ناحیه و تلاش 
تمامی قس��مت هایی که در این امر مساعدت کردند، 

تشکر و قدردانی کرد.

رشد ۸۶ درصدی تولید محصولات ویژه در فولاد مبارکهامکان عرضه همه محصولات فولادی در بورس وجود ندارد

ط��ی ماه ه��ای اخیر مجلس ش��ورای اس��لامی و 
نمایندگان بهارستان نش��ین برای بازگش��ت آرامش 
ب��ه ب��ازار ف��ولاد ورود ک��رده و در ادامه طرح��ی را با 
عنوان توس��عه و تولید پایدار ف��ولاد با رویکرد اصلاح 
سیاس��ت های تنظی��م ب��ازار ارائه کردن��د. هرچند 
انتقادات��ی جدی به این طرح وارد اس��ت. مش��کلات 
این طرح به قدری گس��ترده است که نباید به اجرایی 
ش��دن آن امید داش��ت. گویی سیاست گذاران کشور 
در حوزه های مختلف ط��ی ماه های اخیر عزم خود را 
جزم کرده اند تا حتما نقش��ی در بازگش��ت آرامش به 
این زنجیره بر عهده بگیرند؛ هرچند هیچ کدام هم در 

عمل موفق نیستند. 
این حجم از طرح و مصوبه در حالی ارائه می ش��وند 
که تنظیم بازار فولاد آنقدرها هم دشوار نیست. حتی 
تجرب��ه موفق ب��رای کنترل بازار س��ایر محصولات با 
ش��رایط مش��ابه فولاد در کش��ور وجود دارد. ازجمله 
ای��ن تج��ارب موفق می ت��وان به عرض��ه محصولات 
پتروش��یمی در بورس اش��اره ک��رد. در این معاملات 
تلاش می ش��ود میزان کف عرضه واحدهای تولیدی 
براس��اس میزان تولید این واحدها و همچنین میزان 

تقاضای واحدهای پایین دستی مشخص شود. 
اما متاس��فانه نه تنها هیچ کدام از این تجارب مورد 
توج��ه ق��رار نگرفته اند، بلکه س��د بزرگی در مس��یر 
صادرات محصولات زنجیره فولاد ایجاد ش��ده است. 
در این طرح صادرات تمامی محصولات زنجیره فولاد 
فقط منوط به عرضه هفتگی تولیدکنندگان در بورس 
کالا شده است. در همین حال، تولیدکنندگان موظف 
ش��ده اند 1۰۰ درصد محصولات خود را در بورس کالا 
عرضه کنند که اقدامی اشتباه به نظر می رسد، چراکه 
این اقدام زمینه افت ص��ادرات محصولات فولادی را 

فراهم می کند. 
توج��ه به ای��ن نکته ض��روری به نظر می رس��د که 
تولیدکنندگان ب��رای فروش محصولات خود در بازار 
بین المللی نیاز به ثبات شرایط دارند اما چنین مفادی 
ت��داوم حضور آنها را در ب��ازار جهانی با چالش روبه رو 
می کند. س��خت تر ش��دن ش��رایط صادرات فولاد در 
حالی است که بررسی آمارها حکایت از افت قابل توجه 
محصولات این واحدها طی ماه های گذش��ته دارد. در 
همین حال، نس��بت عرضه این محصولات در بورس 
کالا نیز افزایش نیافته اس��ت. درواق��ع حتی با وجود 
کاهش ص��ادرات، تولیدکنن��دگان تمایلی به فروش 

محصولات خود در بورس کالا ندارند. 
گفتنی اس��ت در طرح یادشده مجلسی ها به بحث 
قیمت گذاری ش��مش ورود نکرده اند. اما بازار بورس 
کالای ای��ران، بازار رقابت کامل نیس��ت. درواقع همه 
ش��رکت های جهان امکان حض��ور و خرید و فروش از 
این بازار را ندارند و فقط چند ش��رکت محدود داخلی 
محصولات خود را از کانال بورس کالا عرضه می کنند. 
به علاوه آنک��ه اقتصاد ما بی ثبات و تورمی اس��ت. در 
چنین ش��رایطی، تعیین فرمول قیمت پایه متناسب 

با متغیرهای اقتصاد کلان، ضروری به نظر می رسد. 
در این می��ان، نبود هماهنگی می��ان معاونت های 
مختلف در وزارت صنعت، معدن و تجارت اصلی ترین 
مشکل در مسیر تعادل بخشی به زنجیره فولاد است. 
میان نظرات، مصوبات و بخش��نامه های ارائه ش��ده از 
س��وی معاونت بازرگانی با معاون��ت معدنی با نظرات 

فعالان صنعتی تفاوت وجود دارد. 
این نب��ود هماهنگی و همچنین نبود متولی واحد، 
زمینه س��از چالش های اساسی در این حوزه است. در 
چنین ش��رایطی همه مس��ئولان برای رفع مشکلات 
این زنجیره احس��اس وظیفه می کنن��د و پا به میدان 

می گذارند. 
به عن��وان مث��ال، ط��ی ماه های گذش��ته ش��اهد 
اختلافات��ی می��ان متولی��ان ام��ر در وزارتخان��ه بر 
س��ر تعیین ن��رخ پایه ف��ولاد و همچنین مش��خص 
 ک��ردن کف عرضه ش��مش در ب��ورس کالا با فعالان

صنعتی بودیم. 
معاونت معدن��ی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
میزان کف عرضه ش��مش فولاد را در معاملات بورس 
کالا را ماهان��ه برابر ۶۶۰ هزار تن عنوان کرده اس��ت.  
درحالی که تولیدکنندگان اعتقاد دارند عرضه ماهانه 
حدود ۴۰۰ هزار تن ش��مش در بورس کالا، نیاز بازار 

داخل را تامین می کند. 
همین اختلافات نیز موجب ش��د ت��ا درنهایت این 
چالش ها برطرف نش��ود و درنهایت مجلسی ها به آن 
ورود کنن��د. بنابراین برای رفع چالش های یاد ش��ده 
ایجاد تفاهمی میان سیاست گذاران در وزارت صنعت، 
 معدن و تجارت با تولیدکنندگان زنجیره فولاد ضروری

 به نظر می رسد. 

یادداشت

بازار طلسم شده فولاد

بازگشت شفافیت به زنجیره فولاد

بروکراسی در مسیر تولید

مرتض��ی احمدی، مدیر پروژه رصد الکتریکی زنجیره فولاد 
در گفت وگ��و با »روزگار مع��دن« تاکید کرد: بازار محصولات 
فولادی طی تقریبا ۲ سال گذشته با مشکلات و نابسامانی های 
عدی��ده ای روبه رو ش��ده اس��ت. نبود ش��فافیت در حلقه های 
مختلف زنجیره تولید و توزیع را باید یکی از چالش های اصلی 
این بازار دانس��ت.وی در ادامه با اش��اره به ظرفیت قابل توجه 
تولید محصولات طویل فولادی در کشور گفت: مجموع میزان 
تولید محصولات طویل در کش��ور ما مازاد نیاز داخلی برآورد 
می شود؛ بنابراین انتظار نمی رود مشکلی در تامین نیاز کشور 
به این محصولات وجود داش��ته باش��د. با این وجود، طی یکی 
دو س��ال گذشته ش��اهد کمبود و به دنبال آن رشد قابل توجه 
قیمت محصولات طویل بوده ایم. تا جایی که در مواردی قیمت 
ای��ن محص��ولات حتی از نرخ ف��روش در بازارهای جهانی نیز 

فراتر رفته است. 
ثبت اطلاعات ضروری است �

احمدی در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: به اعتقاد فعالان حوزه 
بازار، این رشد غیرمنطقی به نظر می رسید. درنتیجه این سوال 
مطرح ش��د که محصولات تولید ش��ده در این صنایع به چه 
نحوی توزیع می شود که شاهد کمبود در بازار داخلی هستیم؟ 
بنابرای��ن در یک��ی از جلس��ات کارگروه س��تاد تنظیم بازار 
تصویب ش��د که اطلاعات معاملات کل زنجیره فولاد از ابتدا 
ت��ا محصولات نهایی در س��امانه جامع تجارت ثبت ش��ود؛ تا 
بدین ترتیب سرنوش��ت این محصولات در حلقه های گوناگون 
زنجیره مش��خص شود. بنابراین می توان انتظار داشت که این 

اقدام به شفافیت در زنجیره فولاد منتهی شود.
مدی��ر پروژه رصد الکتریک��ی زنجیره فولاد افزود: این اقدام 
در گام ه��ای مختلفی اجرایی ش��د. در ابلاغیه ش��هریور ماه، 

تولیدکنندگان ش��مش و اسلب فولادی مشمول 
ثبت اطلاعات در سامانه جامع تجارت شدند. در 
گام دوم یعنی از پای��ان مهر ماه، تولیدکنندگان 
مقاطع طویل فولادی که مصرف کننده ش��مش 
هس��تند؛ موظ��ف ش��دند اطلاعات خ��ود را در 
س��امانه جام��ع تجارت ثبت کنند. در گام س��وم 
نی��ز تمام��ی فعالان تج��اری در زمین��ه توزیع و 

فروش محصولات فولادی شامل انواع میلگرد، میله، تیرآهن، 
ناودانی، نبش��ی، س��پری، تس��مه و مفتول فولادی نیز مکلف 
ش��دند از ابت��دای دی ماه، اطلاعات موج��ودی اولیه، فروش، 
صادرات، مصرف و ورود و خروج به انبار کالاهای یادش��ده را 

در سامانه جامع تجارت ثبت کنند.
احم��دی تاکید ک��رد: این اقدام همچنان ادامه دارد. در گام 
بعدی تولیدکنندگان محصولات مقاطع تخت شامل انواع ورق 
و محصولات ثانویه حاصل از انواع ورق ش��امل لوله و پروفیل 
موظف خواهند ش��د اطلاعاتش��ان را در سامانه جامع تجارت 

ثبت کنند. 
همراستا با شیوه نامه فولادی  �

مدی��ر پروژه رصد الکتریکی زنجیره ف��ولاد در ادامه تاکید 
کرد: مصوبه کارگروه س��تاد تنظیم بازار با ماده 1۶ ش��یوه نامه 
س��اماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد که چندی پیش از 
سوی معاون اقتصادی رئیس جمهوری ابلاغ شد، همراستاست. 
در م��اده 1۶ این ش��یوه نامه تاکید ش��ده تمام��ی واحدهای 
تولیدی و فعالان اقتصادی در تمامی زنجیره فولاد )مواد اولیه 
از جمله س��نگ آهن تا محصول نهای��ی ازجمله لوازم خانگی، 
ان��واع کلاف ها و میلگرد، لوله و پروفیل و...( مکلفند اطلاعات 
تولید، توزیع، صادرات، انتقال، مالکیت، موجودی انبار خود و 

قیمت را در سامانه جامع تجارت داخلی، انبارها و 
بهین یاب مطابق رویه های ابلاغی وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت ثبت کنند. چنانچه این واحدها 
نسبت به ثبت اطلاعات اقدام یا اطلاعاتی درست 
درج نکنن��د، به تش��خیص وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، س��همیه مواد اولی��ه آنها با اعلام قبلی 
در عرض��ه یا عرضه ه��ای بعدی تعلیق و به عنوان 
توزیع و فروش خارج از ش��بکه به نهادهای نظارتی و قضایی 

معرفی می شوند. 
با متخلفان برخورد می شود  �

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا الزام تولیدکنندگان 
شمش و اسلب فولادی طی ۳ ماه گذشته برای ثبت اطلاعات 
در س��امانه جام��ع تج��ارت موفقیت آمیز بوده اس��ت یا خیر، 
گف��ت: هن��وز تمامی ش��رکت ها پای کار نیامده ان��د. چنانچه 
آم��ار ش��رکت ها را از منظر تع��داد و ظرفیت تولید بررس��ی 
کنیم، مش��اهده می شود که تعداد قابل توجهی از شرکت های 
تولیدکنن��ده ش��مش فولاد هنوز آمار خود را در این س��امانه 

ثبت نکرده اند. 
با این وجود، ش��رکت هایی که اق��دام به رعایت این مصوبه 
کرده اند، بخش اصلی ظرفیت تولید ش��مش فولاد کش��ور  را 
در اختی��ار دارن��د، چراکه در حوزه ش��مش، حدود ۸۰ درصد 
ای��ن محص��ول را حدود ۲۰ درصد ش��رکت های فعال در این 
صنعت تولید می کنند. وی افزود: در مصوبه جدیدی که ستاد 
اقتصادی دولت ابلاغ کرده، تاکید ش��ده چنانچه مجموعه ای 
اطلاعات خود را در سامانه جامع تجارت ثبت نکند، مواد اولیه 
در اختیار آن قرار نگیرد. جزئیات این بند از مصوبه در کارگروه 
مش��ورتی معاونت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، 

معدن و تجارت در دست بررسی است.  احمدی در ادامه و در 
پاس��خ به س��والی مبنی بر دلایل استقبال نکردن شرکت های 
کوچک از این مصوبه گفت: تا وقتی الزامات اجرایی مورد نیاز 
پیش بینی نش��ود، نباید به اجرایی ش��دن آن هم امید داشت. 
واحدهای��ی که ظرفیت تولی��د پایینی دارند یا وس��عت بازار 
کوچکی دارند س��خت تر از این الزامات پیروی می کنند. البته 
در مواردی برخی فعالان صنعتی با ش��فافیت در روند اجرای 
فعالیت های خود مش��کل دارند، چراکه از این نبود ش��فافیت 
س��ود می برند تا جایی که حتی می توان بخش��ی از تلاطمات 
بازار را به عملکرد این فعالان صنعتی نسبت داد. بنابراین نیاز 
است با فشار قانونی و الزامات نظارتی، زمینه حضور این افراد، 
ثبت اطلاعات آنها در س��امانه جامع تجارت و اجرای مصوبات 

را فراهم کرد. 
چگونگی تخصیص مواد اولیه  �

وی در ادامه تاکید کرد: انتظار داریم چنانچه الزامات اجرایی 
نهایی ش��ود، همه تولیدکنن��دگان و فعالان صنعتی اطلاعات 
تولی��د و ف��روش خود را در این س��امانه ثب��ت کنند. هرچند 
تخصی��ص نیافتن مواد اولیه به ی��ک واحد با پیچیدگی هایی 
همراه اس��ت؛ یعنی نمی توان به همین راحتی س��همیه مواد 
اولی��ه ش��رکتی را قطع کرد. وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
نی��ز ملاحظات��ی در این زمین��ه دارد؛ بنابرای��ن این مصوبه با 
حساس��یت خاصی اجرایی می ش��ود.  احمدی در پایان تاکید 
کرد: قوی نبودن این دست مصوبات را می توان از دیگر دلایل 
اجرایی نشدن آنها دانست. اما درحال حاضر اجرای این مصوبه 
از سوی دولت و معاونت اقتصادی رئیس جمهوری مورد توجه 
ق��رار گرفته اس��ت. درنتیج��ه انتظار می رود ای��ن بار مصوبه 

یادشده به مرحله اجرا برسد. 

علی محم��د زمان��ی، مدیرعامل ش��رکت صبا فولاد 
زاگ��رس در گفت وگ��و با »روزگار مع��دن« و در ارزیابی 
مصوب��ه کارگ��روه س��تاد تنظیم ب��ازار مبنی ب��ر الزام 
تولیدکنن��دگان مقاط��ع طوی��ل فولادی ب��رای ثبت 
اطلاع��ات تولیدی خود در س��امانه جامع تجارت گفت: 
درحال حاض��ر تولیدکنن��دگان مقاط��ع طویل فولای 
موظف به اجرای این مصوبه هس��تند، چراکه در غیر این 

ص��ورت به عن��وان عامل توزیع و ف��روش خارج از ش��بکه به نهادهای 
نظارت��ی و قضای��ی معرفی می ش��وند. در همین حال، ام��کان تعلیق 

سهمیه مواد اولیه آنها در عرضه های بعدی وجود دارد. 
مصوبات بی نتیجه  �

ای��ن تولیدکننده محصولات ف��ولادی در ادامه تاکید کرد: س��وال 
مهمی که وجود دارد این اس��ت که اجرای مصوبه س��تاد تنظیم بازار 
چ��ه نتیج��ه ای دارد؟ آی��ا سیاس��ت گذاران قصد دارند با این دس��ت 
مصوبات زمینه س��اماندهی در عرضه و تقاضای زنجیره فولاد را فراهم 
کنن��د؟ آیا متولیان زنجیره ف��ولاد گمان می برند که ثبت اطلاعات در 

س��امانه جامع تجارت واقعا تاثیری در تنظیم بازار این فلز 
دارد؟ زمان��ی در ادامه خاطرنش��ان کرد: چالش های این 
زنجیره و التهابات آن از عوامل دیگری نش��ات می گیرد؛ 
بنابراین این دس��ت اقدامات هیچ تاثیری در تنظیم بازار 
فولاد و محص��ولات فولادی ندارد. در چنین ش��رایطی، 
تنها تولیدکننده ناچار اس��ت آمار تولید خود را س��امانه 
جدیدی ثبت کند. ب��دون تردید ثبت این اطلاعات هیچ 
تاثیری بر عرضه و تقاضا یا تنظیم بازار نخواهد داشت. این فعال صنعت 
ف��ولاد ضمن انتقاد به مصوبات س��خت گیرانه ای که ب��ر روند فعالیت 
تولیدکنندگان در این زنجیره اعمال می ش��ود، گفت: پیچیده کردن 
روند فعالیت و بروکراس��ی های جدید نه تنها مشکلی را رفع نمی کند، 
بلکه بر بار مش��کلات نی��ز می افزای��د. زمانی اف��زود: تولیدکنندگان 
ف��ولادی درحال حاضر آمار تولید ماهانه خود را در س��امانه بهین یاب 
ثب��ت می کنند اما ثبت این اطلاعات تاکن��ون چه تاثیری در مدیریت 
اقتصادی زنجیره فولاد داش��ته است؟ وی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
تاثیر این اقدام بر حذف واسطه ها و شفافیت هرچه بیشتر در معاملات 

زنجیره فولاد، گفت: متاس��فانه اقدامات دولت و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به فعالیت واس��طه ها رس��میت بخشیده است. به علاوه آنکه، 
درحال حاضر خرید مواد اولیه شرکت های تولیدی براساس اطلاعات 
درج شده تولید در سامانه بهین یاب انجام می شود؛ بنابراین واسطه ای 

در این میان وجود ندارد. 
تجمیع سامانه های اطلاعاتی �

زمانی با اش��اره مجدد به ثبت اطلاعات تولید در س��امانه بهین یاب 
درباره اینکه ثبت این اطلاعات در قالب روزانه چه تاثیری بر روند نظارت 
بر بازار دارد، گفت: بدون تردید در چنین ش��رایطی ایجاد س��امانه ای 
جدید معنی ن��دارد؛ بنابراین از متولیان ام��ر انتظار می رود با تجمیع 
س��امانه های موجود از پیچیدگی فعالیت های اداری و بروکراس��ی ها 
بکاهن��د. این پیچیدگی ها فقط کار اضافه را به تولیدکنندگان تحمیل 
می کن��د. در همین حال باید نیروی انس��انی جدیدی را به اجرای این 
دست مقررات اختصاص دهند؛ یعنی فقط هزینه اضافه به آنها تحمیل 
 می شود و هیچ بازدهی برای تولیدکننده و سایر ذی نفعان این زنجیره به 

همراه ندارد. 

بدون تردید بازگشت آرامش به زنجیره 
فولاد خواست اغلب فعالان این زنجیره، 
این  و سیاس��ت گذاران  مصرف کنندگان 

حوزه است.
 اما در مواردی این برداش��ت می شود 
ک��ه ه��دف یادش��ده به درس��تی دنبال 
نمی شود؛ یعنی تحقق آن از راهکارهای 

اشتباه دنبال می شود. 
اقدامات��ی ک��ه نه تنها نتیج��ه مثبتی 
به دنبال ندارد، بلک��ه پیچیدگی فعالیت 
پی��ش  از  بی��ش  را  تولیدکنن��دگان 
افزای��ش می ده��د؛ بنابرای��ن از متولیان 
ام��ر انتظ��ار م��ی رود ضمن شناس��ایی 
نق��اط ضع��ف و بهب��ود ی��ک مصوب��ه 
 ب��رای ت��داوم اج��رای آن تصمیم گیری 

کنند.

سخن پایانی 

ابوذر انصاری
کارشناس تجارت خارجی
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اقبال سهامداران به سهام کوچک

ریسک های سیاسی مهم ترین چالش بازار سرمایه

رشد آهسته بورس تا پایان سال

گروه معدن

اقبال بازار س��رمایه از چند وقت گذش��ته به سمت 
سهام ش��رکت های کوچک پیش رفته اس��ت، این در 
حالی اس��ت که به گفته کارشناس��ان انتظار بازگشت 
رش��د به سهام شرکت های بزرگ وجود دارد و می توان 
دوباره ش��اهد روند صعودی ش��اخص ب��ورس و اقبال 

سرمایه گذاران برای حضور در این بازار باشیم.
ب��ازار س��رمایه که از ابت��دای امس��ال روند صعودی 
غافلگیرکننده ای را از خود به نمایش گذاش��ت، زمینه 

رشد سهام شرکت های بزرگ در بازار را فراهم کرد.
آمارهای موجود از روند معاملات بازار از ابتدای سال 
گذشته نش��ان دهنده آن است که س��هام شرکت های 
بزرگ تا اواس��ط مرداد ماه امس��ال که شاخص بورس 
در مس��یر نزولی قرار گرفت رشد بی سابقه ای را تجربه 
کردند و توانس��تند عامل بخش زیادی از روند صعودی 

بازار باشند.
 از چند روز گذش��ته اما بازار مس��یر معاملات خود 
را تغییر داده و اقبال س��رمایه گذاری به س��مت سهام 
ش��رکت های کوچک پیش رفته اس��ت، ای��ن موضوع 
زمینه نگرانی بسیاری از س��هامداران حاضر در بازار را 
فراهم کرده و در انتظار بازگش��ت رشد به سمت سهام 

شرکت های بزرگ هستند.
 کارشناس��ان در واکن��ش ب��ه نگرانی س��هامداران 
از وضعی��ت پی��ش آمده در ب��ازار معتقدند که س��هام 
شرکت های کوچک از رش��د چند ماه نخست بازار جا 
مان��ده  بودند، ب��ه همین دلیل اکنون با رش��د خود به 
دنبال کس��ب بازدهی و نزدیک کردن موقعیت خود به 

سهام شرکت های بزرگ هستند.
فعالان حاضر در بازار در چند روز اخیر بارها نس��بت 
به این موضوع تاکید داش��ته اند ک��ه در وضعیت فعلی 
هیچ خطری سهام شرکت های بزرگ را تهدید نمی کند 
و نقدینگی ه��ای در اختیار س��هامداران به دلیل عقب 
ماندن س��هام شرکت های کوچک در حال ورود به این 

سهم ها هستند.
با این حال سوالی که اکنون ذهن بیشتر سهامداران 
را به خود مشغول کرده این است که این روند و اقبال 
بازار به سمت سهام شرکت های کوچک تا کجا ادامه دار 
اس��ت و آیا دوباره شاهد بازگش��ت نقدینگی به سمت 

سهام بنیادی  بازار خواهیم بود یا خیر؟
یکه تازی موقت سهام کوچک در بازار �

در این خصوص نوید خاندوزی، کارشناس بازارسرمایه 
در گفت وگو با ایرنا به اقبال بازار سهام نسبت به سهام 
ش��رکت های کوچک اش��اره کرد و اف��زود: از 2 هفته 
گذشته تا امروز رفتار غیرحرفه ای برخی از سهامداران 
حقوقی در فروش س��نگین ب��ازار و برخی تغییرات در 
قانون گذاری ها و دخالت در قیمت گذاری ها به خصوص 
در بازار فولاد باعث ش��د تا سهامداران نسبت به سهام 
شرکت بزرگ بی اعتماد شوند و به سمت سرمایه گذاری 

در سهام شرکت های کوچک پیش بروند.
وی اظهارک��رد: این جو بی اعتمادی باعث ایجاد روند 
منفی در بازار، خروج نقدینگی از س��هام ش��رکت های 
ب��زرگ و ورود آنها به س��مت ش��رکت های کوچک و 

غیربنیادی شد.
خاندوزی خاطرنش��ان کرد: تداوم روند فعلی و اقبال 
به س��مت س��هام ش��رکت های کوچک تا زمانی باعث 
ایجاد شوک در بازار نمی ش��د که گزارش شرکت های 
بزرگ منتشر نش��ده بود اما اکنون انتشار گزارش های 
مثبت ش��رکت ها و تداوم روند منفی باعث شده تا جو 
معاملات تغییر کند و زمینه ایجاد ترس، ابهام و تلاطم 

در بازار افزایش یابد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با تاکید بر اینکه روند 
اصلاح��ی و نزولی ش��اخص ب��ورس در ب��ازار ادامه دار 
نخواهد بود، گفت: به طور حتم روند فعلی ایجاد ش��ده 
در بازار و یکه تازی س��هام شرکت های کوچک در بازار 

موقتی خواهد بود، زیرا نرخ سهام شرکت های بزرگ در 
حال حرکت به سمت ارزندگی هستند و به زودی روند 

بازار به سمت سهام بنیادی تغییر می کند.
وی اظهارکرد: تا چند روز آینده بازار به سمت سهام 
شرکت هایی که گزارش های مثبتی را ارائه داده اند و با 
وضعیت بنیادی خوبی همراه هستند پیش خواهد رفت 
فارغ از هر اندازه و شکلی که دارند باید بنیاد شرکت ها 

مورد توجه قرار گیرد.
نق�اط قوت و ضعف لایح�ه بودجه ١۴٠٠  �

بر بورس
خان��دوزی ب��ه لایحه بودج��ه ١۴٠٠ و تاثی��ر آن بر 
معاملات بورس اش��اره کرد و گف��ت: تبصره مربوط به 
بازار سرمایه در لایحه بودجه ١۴٠٠ بودجه توام با نگاه 
مثبت و منفی است که نگاه مثبت آن مربوط به تامین 

مالی دولت از طریق بازار سرمایه است.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: با توجه 
ب��ه تصمیم دولت ب��رای تامین مالی از بازار س��رمایه، 
معام��لات این بازار باید ب��ه صورت پرونق به روند خود 
ادامه دهد زیرا تا زمانی که این رونق ادامه نداشته باشد 

فروش سهام و تامین مالی اتفاق نخواهد افتاد.
وی نکت��ه منفی لایح��ه بودجه را مرب��وط به تاثیر 
نوس��انات نرخ ارز در بازار دانست و افزود: همچنان نرخ 
دقیق دلار در بودجه مش��خص نیس��ت، این امر زمینه 

ایجاد ترس و ش��ایعه را در کاهش نرخ دلار رقم خواهد 
زد. اکنون این موضوع باعث ترس و ابهام در بازار شده 
است. خاندوزی گفت: نگاه دیگر لایحه بودجه مربوط به 
فروش سهام دولتی است که سهامداران گمان می کنند 
به دلیل فروش��نده بودن دولت در س��هام شرکت های 

بزرگ نباید به سمت خرید آنها پیش بروند.
این کارشناس بازار س��رمایه افزود: با توجه به اینکه 
دولت به دنبال فروش سهام در بازار است؛ بنابراین این 
بازار باید بازاری پرونق باشد تا بتواند از این طریق اقدام 
ب��ه تامین مالی کند به همین دلیل دولت به طور حتم 
از طریق سیاس��ت گذاری ها از بازار حمایت خواهد کرد 

تا در مسیر صعودی باقی بماند.
وی ادامه داد: هر چقدر افراد و س��هامداران اطلاعات 
بیش��تری را از ش��رکت ها در اختیار داش��ته باشند به 
ص��ورت دقیق تر می توانند اقدام به س��رمایه گذاری در 
بازار کنند و این بازار، برای آنها بازار جذاب تری خواهد 

شد.
تاثی�ر مثب�ت دامنه نوس�ان نامح�دود در  �

بورس
خاندوزی با اش��اره به اخبار مربوط به احتمال ایجاد 
محدودیت دامنه نوسان گفت: اجرای این اقدام در بازار 
ب��ه هیچ عنوان اتفاق خوبی نیس��ت، ه��ر چقدر بتوان 
دامنه نوسان را به سمت نامحدود بودن و دوری بازار از 

صف خرید و فروش پیش ببریم به طور قطع کمکی در 
جهت بهبود روند بازار شده است.

این کارش��ناس بازار س��رمایه افزود: بهتر است این 
موضوع در نظر گرفته ش��ود که تغییر دامنه نوسان یا 
قوانی��ن و مقررات حاکم در ب��ازار و اجرای آن باید در 

موقعیت های مناسب صورت گیرد.
وی اظهارک��رد: برخ��ی از کارشناس��ان معتقدند که 
دامنه نوس��ان به ص��ورت مقطعی و ماهیان��ه افزایش 
پیدا کند که این پیش��نهاد باید مورد بررس��ی و بحث 
کارشناسان قرار گیرد، هر چه زودتر در خصوص دامنه 
نوس��ان بورس تصمیم گیری شود و شرایط آن به طور 
کامل مشخص شود ش��اهد تاثیر آن در روند معاملات 

بورس خواهیم بود.
رون�د رویایی ش�اخص ب�ورس در 5 ماه  �

نخست سال
خاندوزی با بیان اینکه ش��رایط بازار س��هام از دیگر 
بازارها بهتر اس��ت و می تواند سود معقولی را در اختیار 
س��هامداران قرار دهد، گف��ت: روند معاملات بورس در 
۵ماه نخست امسال روندی رویایی بود که ممکن است 
دیگر تا چند سال آینده تکرار نشود اما بازار سهام بازار 
راکدی نیس��ت که دیگر سهامداران نتوانند از این بازار 

کسب سود کنند.
روند بازار همیش�ه در یک س�هم ماندگار  �

نیست
در ادامه مصطفی رضایی، کارش��ناس بازار س��رمایه 
در گفت وگ��و ب��ا ایرن��ا اظهارک��رد: با توجه ب��ه اینکه 
اکنون ش��رایط واقعیت ه��ای اقتصادی در کش��ور در 
وضعیت مبهمی به س��ر می برند ام��ا با توجه به چنین 
 وضعیت��ی ب��ازار نمی توان��د در موقعی��ت رک��ود باقی

بماند.
وی ب��ا بیان اینکه اکنون در بازار و بین س��هامداران 
تمایلی برای ورود به س��هام ش��رکت های بزرگ وجود 
ندارد، اظهار کرد: با توجه به رش��دهای پرش��تابی که 
س��هام ش��رکت های بزرگ تجربه کردند س��هامداران 
ترجی��ح می دهند تا س��رمایه های در اختیار خود را به 

سمت سهام شرکت های کوچک پیش ببرند.
رضایی علت اقبال بازار س��رمایه به س��مت س��هام 
ش��رکت های کوچک را ناش��ی از دو عامل دانس��ت و 
افزود: س��هام ش��رکت های کوچک راحت تر می توانند 
س��رمایه های در اختیار مردم را به س��مت خود جذب 
کنند و همچنین در کنار آن در تحلیل این ش��رکت ها 
راحت ت��ر از س��هام بزرگ خواهد بود ک��ه باعث تمایل 
س��هامداران برای ورود س��رمایه های خود به این بازار 
ش��ده اس��ت. وی اظهارکرد: س��رمایه گذاری در سهام 
ش��رکت های کوچ��ک برخلاف ش��رکت های بزرگ به 
نقدینگ��ی چندان چش��مگیری نیاز ن��دارد، به همین 
دلیل در وضعیت فعلی، تمایل س��هامداران برای ورود 
سرمایه های خود به این ش��رکت ها افزایش پیدا کرده 
اس��ت. این کارشناس بازار س��رمایه با بیان اینکه روند 
ب��ازار همیش��ه در یک س��هم ماندگار نیس��ت، گفت: 
سهامداران انتظاراتی را نسبت به سهام شرکت ها دارند 
اما بعد از آن دس��ت یابی به آنها از بازار خارج می شوند 

و سرمایه های خود را وارد دیگر سهام خواهند کرد.
وی خاطرنش��ان کرد: در زمینه س��هام شرکت های 
بزرگ هم همین اتفاق رخ داد، اش��باع سرمایه گذاری 
در این بازار و رش��د غافلگیرکننده نرخ در س��هام این 
ش��رکت ها باعث ش��د تا سهامداران از س��رمایه گذاری 
در این س��هام خارج شوند و مسیر سرمایه گذاری خود 
را تغیی��ر دهند. روند معاملاتی که ب��ه وضوح در بازار 

سال های ٩٣ تا ٩۵ مشاهده کردیم.
رضایی خاطرنش��ان کرد: به نظر می رس��د ش��اخص 
ب��ورس در کانال یک میلیون و ٣٠٠ هزار واحد تا یک 
میلیون و ۴٠٠ هزار واحد در نوس��ان باش��د اما سهام 
بنیادی با رش��د بیشتری نس��بت به سایر سهام همراه 

خواهد شد.

یک کارشناس بازار سرمایه، ریسک های سیاسی را 
مهم ترین چالش فعلی بازار س��رمایه دانس��ت و گفت: 
ذات بازار س��رمایه ریس��ک پذیری اس��ت اما موضوع 
اصلی این اس��ت که کدام ریس��ک -سیس��تماتیک یا 

غیرسیستماتیک- در این بازار عمل می کند.
حسین ایزدی در گفت وگو با سنا اظهار کرد: افت و 
خیز ش��اخص کاملا طبیعی است؛ با این حال، برخی 
تصمیمات یا اظهار نظرهای نسنجیده، روند معاملات 

را برهم می زند.
وی با اشاره به روند این روزهای بازار گفت: با نگاهی 
به ش��رایط بازار باید گفت بازارگردان ها بیش��تر نقش 
خ��ود را به خوبی ایفا می کنند، اما س��هامداران نوپا با 

کوچک ترین اتفاق واکنش ش��دید نش��ان می دهند و 
ای��ن موضوع باعث ایجاد ترس و تردید مجدد در بازار 

می شود.
 این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: گذر از کانال 
یک میلی��ون و ۵٠٠ هزار واحدی نی��از به بازه زمانی 
مناس��ب و حمای��ت کاف��ی دارد. این رفت��ار در دیگر 
بازارها مانند بازار ارز، مسکن و... هم اتفاق می افتد که 
عوامل تاثیرگذار بر آنها را باید رویکرد سیاسی و برخی 

تصمیمات اقتصادی دانست.
ای��زدی بی��ان ک��رد: برخ��ی معتقدند ک��ه قوانین 
بازارگردان��ی بای��د تغییر کند که البته ای��ن نقد وارد 
است اما فعالیت آنها نیز باید حرفه ای تر دنبال شود تا 

بازار سهام رفتاری منطقی داشته باشد. وی همچنین 
با اش��اره به ضع��ف عملکردی در برخی س��هامداران 
گفت: اینکه با نرخ پایین س��هم بخریم و در نرخ بالاتر 
بفروش��یم، بازارگردانی نیست. باید بازارسازی مناسب 
انجام ش��ود، یعنی س��هامداران را در مس��یر معقول 
هدایت کرده و ش��فافیت اطلاعاتی را ارتقا دهیم تا به 

بازار عمیق برسیم.
ای��ن تحلیلگر بازار س��رمایه درباره صنایع پیش��تاز 
بازار س��هام نیز گفت: گزارش های ٩ماهه ارائه شده از 
شرکت ها نشان دهنده فعالیت خوب آنها است. در این 
بین صنایع دارویی، بانک ها و سرمایه گذاری ها بهتر از 

دیگر گروه ها عمل کردند.

وی افزود: در مواردی هم ش��اهد هس��تیم چندین 
شرکت بزرگ اما ورشکس��ته همچنان به عنوان لیدر 
بازار ش��اخص را ب��الا و پایین می کش��ند، در صورتی 
ک��ه این ش��رکت ها با توج��ه به صورت ه��ای مالی و 
عملکردهایشان، می توانند از بورس اوراق بهادار اخراج 

شوند.
 ایزدی خاطر نشان کرد: سهامداران در انتخاب سهام 
پرتفوی خود باید تحلیل صحیح داش��ته باش��ند و به 
ش��رکت های شکست خورده جهت ندهند و آنها را به 
عنوان پیشتاز بازار مطرح نکنند؛ چرا که این شرکت ها 
با مش��کلات مدیریتی، س��رمایه و... همراه هس��تند و 

انتخاب امنی برای سرمایه گذاری به شمار نمی روند

یک کارش��ناس بازارس��رمایه، آینده بازارس��رمایه 
را مثب��ت ارزیاب��ی ک��رد و گف��ت: ام��ا ب��ه واس��طه 
و  ابت��دای س��ال  در  ان��دازه  از  بی��ش  نوس��ان های 
متعاق��ب آن اصلاح��ی ک��ه از م��رداد ماه س��ال ٩٩ 
اتف��اق افتاد، هرچند که قیمت ها رو به رش��د ارزیابی 
 می ش��ود ام��ا به کن��دی و آهس��تگی انج��ام خواهد

شد.
فردی��ن آقا بزرگی در گفت وگو با س��نا در خصوص 
وضعیت ٩ ماهه ش��رکت ها اظهار کرد: می توانیم این 

جمع بن��دی را داش��ته باش��یم که حداقل نس��بت به 
دوره مش��ابه در سال گذشته ش��رکت ها حتما با رشد 
مواج��ه خواهند ب��ود؛ چرا که آثار ت��ورم، افزایش نرخ 
فروش محص��ولات و در نتیجه برآیند همه این موارد 
خود را به طور مثبت در س��ود و زیان شرکت ها نشان 
خواه��د داد. حال اگر نخواهی��م به کل صنایع و حتی 
ش��رکت های یک صنعت این موضوع را نسبت دهیم 
اما می توان اثرات آن را به زودی در روند عمومی بازار 

مشاهده کرد. 

این کارشناس بازارسرمایه اضافه کرد: معمولا برآیند 
نوسانات نرخ قبل از ارائه اطلاعات به دلیل تحلیل های 
مناس��ب و صحیحی که توس��ط کارشناسان و فعالان 
بازار انجام می شود، خود را در نرخ نشان می دهد و به 
این معنی نیست که بلافاصله بعد از گزارشات ٩ماهه 
به طور خطی و با ش��تاب زیاد نرخ س��همی شروع به 
رش��د کند، یا به دلیل عدم کسب اطلاعات لازم روند 
نزولی داش��ته باش��د. بنابراین، مجموعه این مس��ائل 
خود را به مرور در نرخ س��هام نشان می دهد و تحلیل 

گران ارزیابی خاص خود را خواهند داش��ت. آقابزرگی 
در پیش بین��ی ب��ازار تا پایان س��ال گفت: به اس��تناد 
ارائه اطلاعات مناسبی که ش��رکت ها در گزارش های 
٩ماهه و احتمالا س��الانه خود خواهند داشت، در کنار 
ارزیاب��ی لایحه بودجه ١۴٠٠ که پیش نویس اولیه آن 
حاکی از تورم بیش از ۴٠ درصد است، کماکان فضای 
کسب و کار درگیر مسائلی ازجمله افزایش نرخ فروش 
محصولات اس��ت و آثار تورم در همه زمینه ها خود را 

نشان می دهد.

 2 مصوبه شورای عالی بورس
 برای سهامداران عدالت

معاون نظارت بر نهادهای مالی س��ازمان بورس با تکذیب ش��ایعات مرتبط با 
عدم نیاز سهامداران سهام عدالت برای ثبت نام در سامانه سجام اعلام کرد: همه 
س��هامداران سهام عدالت در روش مستقیم و غیر مستقیم باید در سامانه سجام 

ثبت نام کنند.
به گزارش روابط عمومی سمات، محمدرضا معتمد درخصوص افزایش سرمایه 
شرکت های پرتفوی س��هام عدالت نیز اظهار کرد: با مصوبه شورای عالی بورس، 
به مدت یک س��ال فرآیند آزادس��ازی سهام عدالت بر اس��اس آیین نامه تعیین 
ش��ده و در این بازه زمانی، افزایش سرمایه هیچ کدام از ٣۶ شرکت سرمایه پذیر 
به گونه ای نخواهد بود که س��هامداران مس��تقیم و غیر مس��تقیم ملزم به آورده 
نقدی باش��ند و این ش��رکت ها یا باید از محل سود انباشته، تجدید ارزیابی ها یا 
مطالبات افزایش س��رمایه دهند و افزایش س��رمایه از سهامداران سهام عدالت 

سلب نمی شود.
معاون نظارت بر نهادهای مالی س��ازمان بورس درباره افرادی که تمایل دارند 
س��هام عدالت خودش��ان را بفروش��ند، گفت: ش��ورای عالی بورس دو مصوبه را 
تعیین و ابلاغ کرد که بر اس��اس آن صندوق های با درآمد ثابت که درحال حاضر 
می توانند تا 2٠ درصد س��بد سهام خودش��ان را به سهام اختصاص بدهند باید 
تا ۵٠ درصد پرتفوی س��هام صندوق را سهام عدالت بخرند و این افزایش سقف 
خرید س��هام عدالت از س��وی این صندوق ها باعث می شود تا همه سفارش های 

فروش سهام عدالت در سامانه ها خریداری شود.
معتمد درباره مصوبه دوم شورای عالی بورس برای گشایش فروش سفارش های 
س��هام عدالت هم اعلام کرد: با توجه به ارزنده بودن سهام عدالت، صندوق های 
با درآمد ثابت درخواس��ت داده اند تا یک صندوق سهامی تاسیس شود و منابع 
آن را نیز نهادهای مالی بازار س��رمایه همانند تامین س��رمایه ها، ش��رکت های 
س��رمایه گذاری و هلدینگ ها تامین کنند و س��هم را بخرند و با این حساب در 
هفته های آینده با این دو راهکار ایجاد شده ۵٠٠٠ میلیاد تومان سفارش فروش 

سهام عدالت انجام می شود.
معاون نظارت بر نهادهای مالی س��ازمان بورس درباره س��از و کار فروش سهام 
عدالت در سامانه معاملات تصریح کرد: برای اینکه استراتژی و اطلاعات فروش 
س��هام عدالت منتش��ر و افشا نش��ود ابتدا همه درخواس��ت های فروش تجمیع 
می ش��ود و س��پس از طریق یک کارگزاری در خارج از س��اعات معاملات سهام 
عدالت به فروش می رس��د و در نهایت منابع مالی آن به س��مت کارگزاری های 

فروشنده واریز و تخصیص داده می شود تا به حساب سهامدار واریز شود.

 تعیین نرخ سهام در بورس
 بر اساس عرضه و تقاضا

مدیرروابط عمومی و امور بین الملل س��ازمان بورس و اوارق بهادار، لازمه یک 
اقتصاد پویا را تجهیز و تخصیص بهینه منابع در سطح ملی دانست و اظهار کرد: 

این مهم بدون کمک بازارهای مالی ممکن نیست.
به گزارش سنا، سیاوش وکیلی به تبیین مفهوم سرمایه گذاری و انواع بازارها 
پرداخ��ت و گفت: س��رمایه گذاری به معنای تبدیل وج��وه مالی به یک یا چند 
دارایی دیگر به قصد منافع آتی بیش��تر است و هر بنگاه اقتصادی برای تاسیس 
و ادامه فعالیت، نیازمند سرمایه است؛ از این رو سرمایه گذاری را با واژه سرمایه 

معنی می بخشیم.
وی ب��ا بی��ان تفاوت ه��ای »س��رمایه گذاری« و »پ��س ان��داز« اظهارک��رد: 
س��رمایه گذاری ق��درت فکری می خواه��د و در درازمدت فواید خود را نش��ان 
می دهد. علاوه بر این، س��رمایه گذاری مولد اس��ت و س��ود و زیان دارد و با آن 
می توان درآمد کس��ب کرد. در حالی که پس انداز همیشه قابل دسترس است و 
برای روز مباداست و با آن نمی توان کسب درآمد کرد؛ اما با پول پس انداز شده 

می توان سرمایه گذاری کرد.
وکیلی سپس تفاوت بازدهی با سود را تشریح و خاطرنشان کرد: مفهوم بازده 

فراتر از سود است و در واقع، هدف از سرمایه گذاری نیز کسب بازدهی است.
وی در ادامه به مزیت بازارها پرداخت و افزود: کشف نرخ کارا مهم ترین مزیت 

بازار محسوب می شود.
وکیل��ی همچنین گفت: دسترس��ی به اطلاعات نرخ ه��ای خرید و فروش که 
ش��فافیت بیش��تر را به دنبال دارد، نقطه قوت دیگر بازار به حس��اب می آید. از 
طرفی کاهش هزینه ها در بازارها نیز خیلی مهم است و مجموع این عوامل باعث 
ش��ده اند که اعتماد در بازارها شکل بگیرد و همین مهم منجر به تداوم فعالیت 

بازارها طی قرن های متوالی شده است.
مدیرروابط عمومی و امور بین الملل س��ازمان بورس و اوارق بهادار، قانون بازار 
را قانون عرضه و تقاضا دانس��ت و گفت: در یک سوی بازار مصرف کنندگان قرار 
دارن��د که تصمیم می گیرند چ��ه چیز و به چه مقدار بخرن��د و در طرف دیگر 
تولیدکنندگان هستند که تصمیم می گیرند چه چیز و به چه مقدار تولید کنند. 
همچنین روند تغییر قیمت ها، چه به سمت بالا و چه به سمت پایین اطلاعات 

دقیقی درباره اولویت ها و خواسته های 2 طرف در اختیار ما قرار می دهند.
وی با بیان اینکه بازار رس��می و س��ازمان یافته سرمایه است که در آن خرید 
و فروش سهام ش��رکت ها و اوراق بهادار تحت ضوابط، قوانین و مقررات خاصی 
انجام می شود، افزود: تعیین نرخ سهام در بورس بر اساس عرضه و تقاضا صورت 

می گیرد.
وکیلی با تقسیم بندی بازارهای مالی به 2 نوع بازار پول و بازار سرمایه گفت: 
معمولا بازارهای مالی بر اساس سررسید به 2 نوع بازار پول و بازار سرمایه طبقه 
بندی می شوند. در بازار پول، اوراق بهادار با سررسید کمتر از یک سال و در بازار 

سرمایه اوراق بهادار با سررسید طولانی تر معامله می شوند.
مدیر روابط عمومی و امور بین الملل س��ازمان بورس و اوارق بهادار خاطرنشان 
کرد: در بورس اوراق بهادار، یک سرمایه گذار می تواند با سرمایه هر چند کوچک 
خود، در شرکت های پذیرفته شده در بورس سرمایه گذاری کند و سرمایه گذاران 
برای خرید و فروش سهام می بایست این کار را از طریق شرکت های کارگزاری 

بورس انجام دهند.

اخبار

سایه رکود بر سهم های بزرگ
یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه رشد بی ضابطه سهام بزرگ را فقط در نیمه نخست سال شاهد 

بودیم، گفت: تابلوی معاملاتی سهام بزرگ دچار رکود شده و کسی برای خرید وجود ندارد.
امیر س��یدی در گفت وگو با بورس نیوز درباره کاهش نرخ س��هام بزرگ اظهار کرد: رشد بی ضابطه سهام 
بزرگ را فقط در نیمه نخس��ت س��ال ش��اهد بودیم و اگر نگاهی به چرخه بورس بی اندازیم اینکه به یک باره 

همه سهام بزرگ 2٠٠ درصد رشد و شاخص را بالا ببرند، هر ١٠ سال بروز می کند.
وی افزود: در ماه های گذش��ته ارزش ۴٠ تا ۵٠ ش��رکت بزرگ بورس��ی از GDP کش��ور بالاتر رفته بود 
بنابراین این افزایش نرخ س��هم ها به سدی برخورد کرد نش��ات گرفته از مجموع محدودیت های اقتصادی 
کش��ور اس��ت و اگر س��هام بزرگ بخواهند از این بیشتر رش��د کنند یا باید تورم رخ دهد یا کل کشور را با 

خود بالا ببرند.
سیدی گفت: اتفاقی که در نیمه نخست امسال رخ داد، اتفاقی استثنایی بود که دیگر تکرار نخواهد شد 

و از این پس، باید شاهد افت وخیزی منطقی نشست.
کارشناس بازار سرمایه بابیان اینکه دلیل این ریزش دست کاری بازار به نفع سهام بزرگ بود، خاطرنشان 
ک��رد: در اوج قیمت ها، حقوقی ها س��هام زیادی را باقیمت بالا به م��ردم فروختند که در زمان اصلاح حجم 
بالایی بود و تابلوی معاملاتی آنها دچار رکود شد و کسی برای خرید وجود ندارد و قیمت ها به سمت پایین 

حرکت می کند تا نرخ به یک حالت تعادل برسد.
وی درباره رش��د س��هام کوچک تصریح کرد: در سال ٩۸ رونق سهام کوچک بیشتر از سهام بزرگ بود و 
درحال حاضر این چرخه در حال تکرار ش��دن اس��ت و رونق قبلی بازار همین به این ترتیب شروع شد و این 

چرخه همیشه ادامه دارد.
س��یدی گف��ت: حجم معاملات ب��ازار در یک ماهه اخیر بالا رفته به همین دلیل تعادل نس��بی را در بازار 
ش��اهدیم و یکس��ری سهام رونق گرفته و سهام بزرگ در حال نوسان هستند و این موضوع طبیعی و اتفاق 

خاصی نیفتاده است.
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